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ZÁSADSKÉ KOČKY 
Potkala se láska k tanci a hudbě s láskou k dětem 

a vznikl taneční kroužek ZÁSADSKÉ KOČKY.

Kroužek vznikl v září v roce 2013. Ve školním 

období 2013-2014 jsme se scházely každou stře-

du, v období 2014-2015 se scházíme z časových 

důvodů pouze 1x za 14dní ve středu. Kroužek 

navštěvují dívky (1.-6.třída základní školy). 

Nyní má kroužek 16 dívek. Máme za sebou 4 

veřejná vystoupení na zásadském hřišti.

Chci poděkovat ředitelce MZŠ p. Mgr Navráti-

lové za bezplatný pronájem tělocvičny a fi rmě 

Hygotrend p.Princovi za sponzorský dar, za 

který jsem zakoupila pro dívky trička.

Největší poděkování patří všem kočkám, které 

se mnou již druhým rokem tančí, cvičí, trénují. 

Za odměnu jsem jim uspořádala např. mikuláš-

skou a vánoční besídku, zimní procházku do 

Vrší, letní procházku do Držkova do pekařství 

Jan Mašek na dobroty. Věřím,že i  dál budeme s 

láskou a radostí tančit a cvičit.

 Helena Háková

Návštěva francouzských
hostů v Zásadě a okolí
Letní prázdniny budou v tomto roce ve znamení 
pokračující spolupráce s francouzským měs-
tem Demouville. V červenci hostí Masarykova 
základní škola děti z Francie v rámci příměst-
ského tábora a zapojí tyto děti do společných 
prázdninových aktivit se zásadskými školáky.
3. srpna pak do Zásady a okolí zavítají převáž-
ně dospělí. Na programu je kromě tradičního 
přijetí hostů na Úřadu městyse Zásada návště-
va regionálních výrobců, Muzea Škody Mladá 
Boleslav, výlet do Podkrkonoší a do Liberce. 
Rádi bychom naše francouzské hosty vtáhli i do 
spolkového života v Zásadě, například poseze-
ním se Zásaďáky v hospůdce na místním hřišti.
Poděkování patří již předem hostitelským rodi-
nám za ochotu ubytovat hosty z Francie a Úřa-
du městyse Zásada a Obecním úřadům Držkov 
a Loužnice za fi nanční podporu této výměnné 
akce.

Za přípravný výbor 
Jiří Kozlovský

Foto z vystoupení na zásadském fotbalovém hřišti (Den dětí 2015) : Vendula Balatková.  1. řada dole 

zleva: Eva Müllerová, Kačka Hejduková, Verča Čabová, Kačka Čabová, Adélka Hýsková, Eliška Čílo-

vá. 2. řada zleva: Vaneska Vávrová, Kačka Princová, Zuzka Abrahamová, Sabča Doležalová, Kačka 

Katzerová  

V dubnu 2015 byli místostarostou Ing. Milanem 

Kopalem přivítáni jedni z nejmladších občánků 

naší obce. Slavnostní průběh vítání zpestřilo vy-

stoupení dětí z mateřské školy, které zazpívaly 

pyšným rodičům i jejich ratolestem. Svým vy-

stoupením podtrhly tento okamžik. Za kulturní 

program děkujeme všem, kteří ho s pečlivostí i 

precizností připravili a předvedli.  

Všem přivítaným občánkům přejeme hodně 

zdraví, štěstí, spokojenosti, lásky, mnoho úspě-

chů a jen to nejkrásnější v celém jejich životě. 

Vendula Balatková

Foto: Vendula Balatková, 22.4.2015 byli přivítá-

ni (zleva): Davídek Šikola, Terezka Machulová,

Románek Hejna. Děti z MŠ Zásada.

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ
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LÉTO BUDIŽ POCHVÁLENO!  
Kdo by se netěšil na 
léto? Čas zaslouže-
ného odpočinku. 
Cestování. Poznávání 
nových míst. Koupá-
ní, sport, houbaření 
nebo chvíle s oblí-
benou knížkou, či 
dokonce „jen“ sladké 
lenošení a nicnedě-
lání. Je toho tolik, co 

nám štědrá ruka léta nabízí. Stačí si jen vybrat. A 
nezapomenout se modlit, aby i to počasí k nám 
bylo shovívavé. 
V hektickém létě, které se před námi otevřelo, 
bych se chtěl ještě ohlédnout za dvěma daty, kte-
rá bychom neměli jen tak lehce přehlédnout: 6. 
červenec 1415 a 6. červenec 2015. Mezi nimi leží 
propast hluboká přesně 600 let. Svět se oproti stře-
dověku nepředstavitelně změnil, ale člověk v něm 
zůstal v mnohém stejný, v některých ohledech 
dokonce se stal ještě horším. Hořící hranice byla 
amatérským pokusem ve srovnání se současnými 
rafi novanými nástroji, které neváhá použít člověk 
k umlčení a likvidaci nepohodlného kritika. 
Říká se, že dějiny jsou dobrou učitelkou. A z dějin 
víme – samozřejmě i z těch našich ne tak dávných 
– že ti, kdo vládnou společnosti - ti, kdo společ-
nost řídí, nemají moc rádi žádné změny. Často 
chtějí všechno udržet při starém, při daném stavu, 
v tom zaběhnutém a pro ně výhodném a vyhovu-
jícím pořádku. 
Najednou vystoupí někteří jedinci, kteří chtějí na-
pravit to, co je pokřivené a deformované, a postaví 
se proti staré společnosti. Ve středověku to kon-
krétně byla kritika církevní praxe a života, který 
nebyl v souladu s Boží vůlí. 
Jedinec tedy vystoupil proti společnosti. Tento 

boj může končit dvojím způsobem: společnosti, 
která je kritizována, pochopitelně není tato kriti-
ka příjemná. Ten, kdo se opovažuje kritizovat, je 
rušitelem zavedených a osvědčených pořádků – a 
tak se ho snaží umlčet. Nejprve po dobrém: zkouší 
jej zpravidla získat na svou stranu. Slíbí mu nějaké 
výhody, výnosné postavení, kariéru, peníze, moc, 
aby mlčel a se svou kritikou přestal. (Zase se to to-
likrát opakovalo a opakuje.) 
Jestliže ovšem má dotyčný kritik pevné zásady a 
nenechá se koupit, pak následuje nátlak, hrozby, 
zastrašování, které končí fyzickou likvidací – de-
fi nitivním umlčením. Přesně tak tomu bylo i v 
případě Mistra Jana Husa. Kritizovaná církev ho 
zkouší umlčet nejprve sliby a potom vyhrožová-
ním. Na to Hus odpovídá: „Lépe je pro pravdu tr-
pěti, než časnou odplatu vzíti.“ Mistr Jan nemůže 
jednat proti svému vnitřnímu přesvědčení. Jeho 
ústa nemohou říkat ke stávajícímu životu církve 
„ano“, když jeho nitro říká „ne“ (s několika vykřič-
níky na konci). 
Existují lidé, kteří pro výhody, pro pohodlný život, 
pro snadné dosažení svých cílů – v krajním přípa-
dě pro zachování vlastního života, dovedou jinak 
mluvit – a něco jiného si myslet – o těch, kteří ho 
platí a kterým slouží. 
Mají větší strach z té smrti, která ukončuje pozem-
ský život, než z té smrti – řekl bych defi nitivní – 
která v posledu znamená věčné zavržení, odlouče-
ní od lásky, od Boha. Husovi však byla pravda víc, 
než vlastní život. A co rozumí Mistr Jan Hus prav-
dou? Pravdou se zde míní živý Bůh sám. Pravda, 
která přišla do tohoto světa, žila zde na světě mezi 
lidmi, trpěla, byla ukřižována a oslavena v Pánu 
Ježíši Kristu. 
I když hovoříme o Husovi, o jeho díle, životě, smr-
ti, čteme jeho kázání, jeho knihy, přesto všechno 
jen těžko můžeme ocenit jeho vnitřní sílu. K tomu 

bychom asi museli prožít tu samou situaci jako on. 
Pokusme si představit, že jsme v jeho kůži: Co by 
nám bylo dražší? Čemu bychom dali přednost? 
Zachování vlastního života anebo vyznání prav-
dy s vědomím, co nás za to čeká. Jak bychom se 
zachovali? Nemohu mluvit za vás, ale jak znám 
sám sebe, jak mám rád život a svět kolem sebe – 
asi bych v té Husově situaci přemýšlel, jak se za-
chránit. Udělat nějaký kompromis, odvolat, nějak 
se dohodnout, jenom nemuset zemřít. Každý si v 
duchu zodpovězme tuto otázku sami. 
Zapřít a lhát a moci žít anebo mluvit a zemřít? 
Dnes je, milí přátelé, jistě jiná situace a nikdo nám 
asi nebude brát život pro naši víru. I když je prav-
da, že ve světě – a není to zase tak daleko od nás 
– jsou i v dnešní době křesťané pronásledováni, 
mučeni a zabíjeni. Nicméně život nás staví před 
jiná, více či méně důležitá rozhodování, kdy mů-
žeme ztratit mnohem méně – daleko méně – než 
život – a přece i zde, protože máme moc rádi sebe 
a své pohodlí a pohodu - selháváme. A to není v 
pořádku. 
O prázdninách hodně cestujeme. A tak bych měl 
pro vás – v souvislosti s Husovým jubileem jeden 
tip. A sice navštívit důstojně zrestaurovaný Husův 
památník v Husinci s jeho rodnou světničkou a 
velice zajímavou výstavou. Možná tam leccos po-
chopíme a uvidíme Mistra Jana Husa v trochu ji-
ném světle, než jsme ho znali ze školy. (Památník 
Mistra Jana Husa, Husova 37, Husinec, Telefon: 
725 062 066, www.husuvdomek.cz) . 
Kéž i nám svítí světlo Husovy hranice jako odkaz 
do našich životů a osvěcuje nás zejména v těch 
temných chvílích našeho rozhodování, přešlapo-
vání a tápání. 

Krásné léto a pohodové prázdniny Vám přeje 
 farář Církve československé husitské 

 Benjamin Mlýnek

MISTR JAN HUS 
Letos je tomu již 600 let, kdy byl 6.7.1415 v Kost-
nici ukončen život náboženského myslitele, vyso-
koškolského pedagoga pražské univerzity (kde od 
roku 1398  vyučoval a v letech 1409 – 1410 zde 
působil jako rektor), reformátora a kazatele mistra 
Jana Husa. Přesné datum jeho narození není zná-
mo; v úvahu přicházejí roky 1364 – 1375 (obvykle 
se udává rok 1371).  Hus se sám o sobě zmiňuje 
roku 1414 v „Knížkách proti knězi kuchmistrovi“, 
že mu ještě není padesát let: „…a já ještě nehřeším 
padesát let po křtu; neb mi ještě nenie padesáti 
let.“ Mistr Jan Hus se narodil  do nepříliš majetné 
rodiny  v Husinci u Prachatic.
Studoval na pražské univerzitě, kde v roce 1393 
obdržel titul bakaláře a o 3 roky později mu byl 
propůjčen titul mistr svobodných umění.  Jako 
vysvěcený kněz kázal v kostele  sv. Michala a od 
14.2.1402 v Betlémské kapli. V roce 1401 byl zvo-
len děkanem fi lozofi cké fakulty a později rekto-
rem univerzity, kde prosazoval větší podíl Čechů v 
jejím vedení. Římskokatolický kněz Jan Hus kriti-
zoval mravní úpadek katolické církve a odpustky, 
bohaté církevní hodnostáře a nešvary bohatého 
panstva, tím si získal obdiv široké pražské společ-
nosti (od chudých lidí až po královskou společ-
nost). 
Husovým vzorem byl anglický teolog na Oxford-
ské univerzitě  a reformátor římskokatolické církve 
John Wicliff e  /též Wyclif, Wycliff  nebo Wickliff e, 
česky Jan Viklef/ 1320-1384, jehož učení pronik-
lo do Čech koncem 14. století. Veřejně obhajoval 

jeho knihy. 
Viklef a Hus jsou považováni za první reformátory 
církve. Kritizovali křížové výpravy a oba vyzývali 
k následování Bible. Od přelomu 14. a  15. stole-
tí žila pražská univerzita probíráním Viklefových 
spisů a jeho učením, které se vracelo k obrazu 
prvotní církve, v jejímž čele stál Kristus, nikoliv 
papež s kardinály. Představa ideálního Kristova 
království (řízeného božími zákony) nacházela 
na pražské univerzitě i ulicích mnohé příznivce - 
mimo Husa dále například Jeronýma Pražského, 
mistra Stanislava ze Znojma a Štěpána z Pálče. Ba-
vorské, saské i polské univerzitní národy patřily k 
odpůrcům Viklefova učení, největším odpůrcem 
však byla papežská kurie  - ústřední administra-
tivní a soudní orgán Svatého stolce sloužící papeži 
ke správě záležitostí katolické církve. 
Kritika papežství byla na vzestupu v období, kdy o 
vládu nad křesťanským světem usilovali papežové 
tři – Řehoř XII., Benedikt XIII.  a Jan XXIII.  Zá-
padní větev církve byla v rozkolu. Do doby, kdy 
s Husem sympatizoval arcibiskup Zbyněk Zajíc, 
král Václav IV. a královna Žofi e, mu byla kázání 
tolerována. V roce 1408 se arcibiskup postavil 
proti každému, kdo uznával Viklefa a jeho učení. 
Přikázal všem odevzdat jeho spisy. Čeští mistři i 
studenti odmítli poslušnost  a spisy nevydali. V 
roce 1410 dal Viklefovy spisy spálit a jako první 
na Husa uvalil klatbu.  V následujícím roce uva-
lil klatbu i papež Jan XXIII., který nařídil Husovo 
zajetí, souzení dle církevních zákonů a zbourání 

Betlémské kaple, v 
níž mistr kázal lidu. 
Hus však dále po-
kračoval v kázání i 
v obhajobě Viklefa. 
Po exkomunikaci 
Husa roku 1411 bylo 
jeho učení církví 
označeno za herezi 
=  blud neslučitelný s 
obecnou vírou dané 
církve. Hereze byla 
církví označována 
jako zločin a obvykle 
byl za ní stanoven krutý trest smrti upálením na 
hranici. Inkvizice zřízená ve středověku vyhledá-
vala kacířství. Znovu upadlí či zatrvzelí kacíři byli 
vydáváni mocí světskou k potrestání. Při vyšet-
řování kacířství byly oběti donuceny k přiznání 
nelidským zacházením – nejčastěji mučením.  V 
červenci 1411 došlo ke smíření s arcibiskupovou 
a Husovou stranou. V září však arcibiskup Zajíc 
opustil Prahu a do krátké doby zemřel. Jeho ná-
stupce Albík z Uničova byl již ve vleku královské-
ho dvora. 
Roku 1412 nazval Hus papeže Jana XXIII.  anti-
kristem za vyhlášení odpustků (k vykoupení hří-
chů) pro ty, kteří se zúčastní křížové výpravy proti 
králi Ladislavu Neapolskému. Výnos z prodeje od-
pustků chtěla církev využít na křížovou výpravu. 
Václav IV. měl dost důvodů, aby podpořil odpust-
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kovou iniciativu papeže. Rozhodl se poskytnout 
ochranu prodavačům odpustků, které do Prahy 
dovezl pasovský děkan Václav Th iem z Mikulova. 
Z tohoto období pochází Husův spis „Výklad viery, 
Desatera a Páteře (modlitby Věřím v Boha, Desa-
tero a Otčenáš)“, kde líčí zkázu mravů u ducho-
venstva a zastává názor, že každý křesťan má pro 
pravdu bojovat (nevyhýbal se kritice ani vlastní 
osoby) a vyzýval pány, rytíře, měšťany a knížata, 
aby dbali na čistotu mateřského jazyka.Proti od-
pustkům se stavěli studenti Karlova vysokého uče-
ní i čeští mistři. Každým dnem se zvyšovalo napětí 
mezi prodejci odpustků a českým lidem. V době, 
kdy se univerzitní mistři nedokázali dohodnout, 
nechal král Václav IV. vyměnit staroměstskou radu 
a vydal přísný zákaz veřejných projevů proti od-
pustkům. Prvními obětmi  konfl iktu se 11.6.1412 
stali tři tovaryši, kteří byli popraveni pro odpor 
k prodeji odpustků. Po tomto činu dal Hus naje-
vo, že takovou papežskou autoritu nerespektuje a 
odvolal se k „nejvyššímu soudci“ -  ke Kristu. Ná-
sledoval zákaz účasti na svátostech v místech, kde 
Hus v Praze pobýval.
Náklonnost u krále i královny vzala za své. Hus 
opustil Prahu a usadil se na Kozím hrádku na jihu 
Čech a v roce 1414 na Krakovci, kde kázal lidu na 
venkově, kde jej lidé za jeho názory milovali.
V latinsky psaném spisu  „O církvi“ z roku 1413 
Hus poukazoval na to, že hlavou církve je Ježíš 
Kristus a křesťané nemusejí poslouchat papeže či 
biskupa, jsou-li jejich nařízení v rozporu s Biblí 
a zásadami křesťanství. Nemohou se pokládat za 
členy církve a nezaslouží si úctu. Napadl právo pa-
peže být hlavou církve, proto Hus po staletí zůstal 
v nemilosti katolíků. Dílo bylo jedním z důvodů 
Husovy obžaloby. K dalším Husovým dílům z let 
1413 patří nejkritičtější spis „Knížky o svatoku-
pectví“ a „Postila, tj. výklad svatých čtení neděl-
ních“ - velký soubor kázání zobrazující soudobý 

život lidí.  V prvním díle autor odsuzuje obsazová-
ní církve za úplatu, kritizovat zde prakticky celou 
soudobou společnost a tvrdil, že už vlastně nee-
xistuje pravá církev, protože vládne antikrist. Pro 
Husa znamenaly Čechy bezpečí, jelikož ho král 
Václav IV. nemohl vydat žádnému soudu. České 
království bylo nařčeno z kacířství. Nebezpečí 
však přišlo od koncilu zasedajícího v jihoněmec-
ké Kostnici. Císař Zikmund Lucemburský žádal 
Husa, aby se za své výroky a kacířství omluvil před 
církevním koncilem a  podřídil se autoritě círk-
ve. Zaručil Husovi bezpečný příchod na koncil 
v Kostnici. Koncil svolal Jan XXIII. po naléhání 
římského krále Zikmunda do Kostnice u Bodam-
ského jezera na 1.11.1414. Měl ukončit církevní 
rozkol, reformovat církev a odstranit kacířství. 
Jakmile Hus vstoupil na půdu církve podléhají-
cí církevnímu právu, byl podle něho už předem 
odsouzen, zatčen a uvězněn.  Sám Hus věděl, že 
pokud by se jako kněz – kacíř omluvil, čekal by 
ho doživotní žalář, pokud se omluvit odmítne, 
jeho život skončí v plamenech hranice. Církev 
ho však obvinila i z názorů, které nikdy nehlásal.  
Ani po dlouhém věznění, mučení a psychickému 
tlaku Hus  odmítl odvolat své názory. Marně na-
léhali kardinálové na Husa, aby se zřekl své víry. 
Marně ho varoval  i římský král Zikmund. Mistr 
Jan odmítl ustoupit a odvolával se k Božímu sou-
du. Do Kostnice přicházely protesty moravských 
i českých šlechticů. Zikmund se snažil odkládat 
Husovo odsouzení. 
V konečnému ortelu kardinálů d´Ailly a Zaba-
relly předcházel akt, kdy kostnický sbor zbavil 
Husa kněžského svěcení a předal jej světské moci. 
Z dómu vedla Husova poslední cesta na hranici, 
která stála před hradbami města Kostnice na mís-
tě, kam se zahrabávali koně. Zde skončila životní 
pouť reformátora Jana Husa. 
Aby z něho jako kacíře nic nezůstalo a jeho příz-

nivci nemohli uctívati Husovy ostatky, byl Husův 
popel katy vyhrabán a vhozen do Rýna. Hus však 
nebyl zapomenut. Jeho učení dalo vzniknout hu-
sitskému hnutí, české reformaci a úsilí o promě-
nu katolické církve.  Jeronýma Pražského postihl 
osud jako Mistra Jana Husa. 30.5.1416 byl odsou-
zen a upálen na hranici na stejném místě u Rýna 
jako Hus.
Roku 1999 papež Jan Pavel II. litoval  kruté smrti 
a uznal Husa reformátorem církve. Mistr Jan Hus 
byl rovněž prvním z našich spisovatelů, který dbal 
na čistotu jazyka a zasloužil se o reformu českého 
pravopisu, když začal používat čárky.

 Vendula Balatková

Zdroj  internet: 
http://www.janhus600.cz/hus/zivotopis
http://tema.novinky.cz/mistr-jan-hus
https://cs.wikipedia.org/wiki/Jan_Hus

Fotografi e – zdroj: Wikipedie
Fotografi e na straně 2: Domnělá Husova podoba, 
obraz neznámého mistra z 16. století 
Fotografi e na straně 3 : Památník Jana Husa a Jero-
nýma Pražského z roku 1862 na místě jejich upálení  

VÝROČÍ KONCE DRUHÉ SVĚTOVÉ VÁLKY
Uplynulo tomu již 
70 let, co skončila 
hrozná, strasti-
plná, bolestná, 
nepopsatelná a 
nekonečná léta 
německé okupace 
u nás. Stín gesta-
páků, zrádců a 
udavačů se plížil 
za každým na 
všech jeho krocích. 
Nikdo si nebyl ani 
hodinu jist svým ži-

votem. Nadřazená rasa udávala směr a rozhodovala o tom, kdo 
bude či nebude žít. Každý nepohodlný Čech mohl být kdykoliv 
tímto zvrhlým režimem odstraněn. (Udavačů bylo tolik, že ni-
kdo nemohl věřit ani bratrovi.) Kolik lidí prošlo koncentračními 
či pracovními tábory? Kolik z nich nedobrovolně  a nedůstoj-
ně, v útrapách, ponižování a mučení ukončilo životní pouť za 
ostnatými dráty či ve vazbě? Více než půl milionu našich lidí 
bylo odvlečeno do německých koncentračních táborů a na ex-
ponovaná a ohrožená místa v Německu.   A jen asi půl milionu 
se vrátilo domů (vyhublých). Nezapomeňme však ani na naše 
slovanské vesnice (a na nevinné jejich obyvatele), které byly 
doslova vyvražděny a poté zlikvidovány, aby po nich nezůstala 
ani památka. Bylo mnoho občanů, při kterých štěstí nestálo, a 
nemohli se  z konce války radovat. 
Příchod války a nenávist  zničila vztahy mezi Čechy a Němci, 
které nebyly  v pohraničí do příchodu a rozpínání se nacismu 
nijak zlé. Vzhledem k nedaleké vzdálenosti Smržovky a naší 
obce by bylo vhodné připomenout, jaké bylo soužití v tomto 
čase právě zde.  Smržovský rodák Ing. Jan Bitman zavzpomí-

nal ve svém autobiografickém díle „Jak jsme žili na Smržovce
a v okolí ve 20.století“ na soužití obyvatel české i německé
národnosti ve Smržovce před, během i  po válce.  Od období 
první republiky po současnost ve svém díle přiblížil život ve 
městě za Černostudničním hřebenem. Objektivně popisuje vzta-
hy Čechů a Němců ve všech dějinných etapách minulého století 
a jako člen česko-německé rodiny vykresluje mentalitu obou 
národů. Vyrůstal v místech, kde vždy žili Češi a Němci vedle 
sebe. Rozvádí zde rovněž i hospodářské a politické dění ve 
zdejším regionu.  
Příčinou druhé světové války byl (dle historiků) důsledek Ver-
saillské smlouvy, která prohloubila pocit ponížení v poražených 
státech (především v Německu), a rovněž i velká hospodářská 
krize (začala roku 1929), jejíž příčinou bylo oslabeno i mnoho 
států v Evropě.  Následek umožnil vzestup nacismu a jiných to-
talitních režimů v celé Evropě. 
Druhá světová válka je zajisté právem označována jako největší 
a nejvíc zničující válečné střetnutí v dějinách lidstva s více než 
šedesáti miliony obětí. Účastnila se jí většina států světa. Dnes 
si jen málokdo z nás dokáže představit hrůzy války, která ne-
chala stopy na mnohých našich předcích - rodičích či prarodičích. 
Mnoho z nich poznalo hlad, strach, křivdy, násilí, opovrhování, 
zastrašování či boj o vlastní život. Mnoho z nich by mohlo vyprá-
vět o tom, jak byla válka krutá. Většina z nás si nedokáže život 
v noční může zvané válka ani představit. 

 Čerpáno z Letopisů obce Zásady
Josef Lhota, Jak jsme žili na Smržovce a v okolí ve 20. století 

– Ing. Jan Bitman  | Vendula Balatková
Fotoarchiv Jiřího Pavlaty (příloha obecní kroniky): 

Na fotografii MUC Antonín Paldus (*1914 v Zásadě) o vánocích  
roku 1941 po svém návratu z koncentračního tábora v 

Oranienburgu, kde byl zavřený od podzimu 1939. 

ČERVEN - MĚSÍC MYSLIVOSTI
A OCHRANY PŘÍRODY

Červen je měsícem myslivosti 
a ochrany přírody už po de-
setiletí. Byl vybrán, protože 
se v tuto dobu rodí nejvíce 
mláďat zvěře a upozorňuje 
na jejich nutnou ochranu. 
Většinou mláďata potřebují 
jen dostatek klidu, udržet 
kontakt s matkou, která 
jim zabezpečuje potravu v 
prvních měsících života a 
ochranu před škůdci. Pak 
mají šanci na přežití. Myslivci 
vyzývají naše občany, aby se 

nesnažili „zachraňovat“ zdánlivě „opuštěná“ mláďata zvěře. 
Aby zemedělci byli ohleduplní a snažili se je při sklizni zacho-
vat. Aby řidiči motorových vozidel zmírnili rychlost, případně 
i intenzitu světel v noci, aby dezorientovaná zvěř našla únik 
z veřejné komunikace. Často řidiči chybují z neznalosti a po 
přeběhnutí jednoho kusu zvěře nesníží rychlost v domnění, že 
ke střetu nedošlo, ale následující kusy z tlupy nebo mláďata 
následující matku zahynou pod koly vozidla.
Také bezohledné vypouštění domácích psů a koček do přírody 
způsobuje velké ztráty na mladé zvěři. Může jí ublížit i ne-
vhodná potrava, kterou v dobré víře lidé zvěři předkládají v 
době zimní nouze. 
Myslivci jsou jedním z mála spolků, které v naší obci bez přeru-
šení fungují dosud. Věří, že občané naší obce nebudou přírodě 
a zvěři škodit, naopak pomáhat.

 Bohumil Lhota
Foto: Ing. Milan Bohdal 
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Školní rok 2014-2015 v naší mateřské škole 

Školní rok 2014-2015 už je minulostí ,a tak mi 
dovolte krátké ohlédnutí. Byl to rok, který přinesl 
naší mateřské škole spoustu změn. Tou nejvýraz-
nější změnou bylo zateplení budovy, nová fasáda a 
vybavení přízemí novým nábytkem. Díky zatep-
lení se okamžitě projevily úspory při vytápění a 
během zimního období jsme ušetřili  65 000,- Kč. 
Se souhlasem zřizovatele budou tyto fi nance po-
užity na vybavení herny a třídy v 1. patře novým 
nábytkem.
V podzimních měsících proběhly regionální vol-
by. V zastupitelstvu se objevily některé nové tváře 
a já mohu s potěšením konstatovat, že přístup na-
šeho zřizovatele je vstřícný a spolupráce probíhá 
dobře. To přináší naději, že pokud bude fi nanční 

situace příznivá, budou 
se interiéry mateřské ško-
ly i okolí budovy nadále 
modernizovat.
Během uplynulého škol-
ního roku proběhlo v 
naší mateřské škole, 
jako každoročně, něko-
lik krajských kontrol. 
Kontroly byly zaměře-
né na oblast ekonomiky 
a hospodaření, úroveň 
a kvalitu předškolního 
vzdělávání, hygienické a 

bezpečnostní podmínky, na plnění legislativních a 
pracovněprávních záležitostí atd. Protokoly z kon-
trol obsahují závěry, že mateřská škola ve všech 
kontrolovaných oblastech funguje v souladu s da-
nými předpisy a zákonnými normami.
V oblasti výchovy a předškolního vzdělávání byla 
v uplynulém roce situace poněkud náročnější, 
než v předchozích letech. Podzim byl pozname-
naný stavebními aktivitami. V zimě hodně dětí 
onemocnělo neštovicemi. Jaro přišlo s nabídkou 
mnoha odborných seminářů pro učitelky (které 
jsme využily). Jaro se vyznačovalo náročnou - té-
měř 100% docházkou dětí.
Přesto jsme pro děti během celého školního roku 
zorganizovali veliké množství aktivit. Tady je 

drobný výčet některých akcí z května a června : 
plavecký výcvik, turistická vycházka na Kozí far-
mu, setkání dětí a učitelek s Mgr. Z. Hradeckou 
(paní učitelka bude učit budoucí prvňáčky), tří-
denní prezentace odpoledních aktivit nejstarších 
dětí pro rodiče a ostatní zájemce, beseda s paní 
Havrdovou na téma „první pomoc“, školní výlet 
do Vysokého n.J., Jarmareček, letní dětská olympi-
áda – „Zásadská Školkiáda“, loučení s předškoláky 
- nocování v penzionu Berany s bohatým progra-
mem……
Tyto akce by nebylo možné realizovat, pokud by 
nefungovala kvalitní spolupráce všech zaměst-
nanců MŠ . Dobré vztahy, zájem, aktivita a vy-
soké pracovní nasazení, to jsou předpoklady pro 
získání kvalitních výsledků, o které se snažíme. 
Proto všem zaměstnancům školky touto cestou 
moc děkuji a jejich snahy si upřímně vážím. Ráda 
bych poděkovala také všem našim sponzorům a 
také rodičům za jejich pomoc a spolupráci. V ne-
poslední řadě bych ráda vyjádřila dík naší paní 
starostce za aktivní zájem o dění v naší mateřské 
škole.
Co dodat závěrem? Snad jen vyslovit přání, aby 
se nám i nadále práce dařila a děti byly radostné, 
zdravé, spokojené a dobře připravené na vstup do 
základní školy, aby doba strávená v naší školce 
byla pro ně jednou příjemnou vzpomínkou.

 Marie Zurčínová - ředitelka MŠ Zásada
Fotoarchiv MŠ Zásada:  

Prezentace odpoledních aktivit 2015 

Jarmareček 2015  
Letošní již 16. jarmareček nesl název „Pojďte s 
námi do cirkusu“. Na všech devíti stanovištích děti 
plnily úkoly, které úzce souvisely s děním v cir-
kuse. Tak se na okamžik staly například silákem, 
provazochodkyní, žonglérem, lvem prolézajícím 
„hořícími“ obručemi, ošetřovatelem slonů nebo 
opičkou, která zdolává překážkovou dráhu, opicí 
probíhající opičí dráhou. Na každém stanovišti, 
kde děti splnily zadaný úkol, byly pro ně připra-
vené drobné odměny. Každé dítko si proto pečlivě 
opatrovalo svou soutěžní vstupenku svůj soutěžní 
lístek, kde si kontrolovalo, kam všude má ještě jít, 
a kde si tak může vysloužit ještě nějakou odměnu.
Po závodění se děti vrhly do nakupování. Pří-
zemí MŠ se na dopoledne změnilo v jarmareční 
tržiště. Pro naše velké i malé návštěvníky jsme le-
tos nachystali celkem osm stánečků. Návštěvníci 
jarmarečku si mohli zakoupit papírové, textilní či 
bižuterní drobnosti, květiny nebo cukrovinky, kte-
ré upekly některé maminky. Papírové věcičky do 

stánků vyráběly děti za pomocí učitelek  během 
celého školního roku. Samy se také podílely na pe-
čení kynutých i důlkových koláčů. Na jarmareček 
se těšily a dokonce si někteří počítali, kolikrát se 
budou muset ještě vyspat.
Nejdelší fronty se tvořily u stánků s cukrovinkami 
a květinami. Vše se za symbolické ceny prodalo a 
na tradiční odpolední doprodej letos nedošlo!!! Za 
výtěžek z Jarmarečku  jsme platili autobus, který 
nás odvezl na výlet a zpět,  a nejstarším dětem (bu-
doucím školákům) nocování a stravu v penzionu 
Berany.
I když se jarmareček pro nepřízeň počasí musel 
konat v budově MŠ, děti si den užily jak se patří. 
Celou školkou se neslo dětské štěbetaní a nadšení. 
Děti si ukazovaly, jak dobře nakoupily a co pěkné-
ho si odnášejí domů.
Za vší tou (nenahraditelnou) dětskou radostí se 
skrývá velká a časově náročná práce. Všem, kteří 
pomáhali letošní jarmareček chystat, patří upřím-
ný dík. Bez pomoci některých rodičů, žáků a uči-
telů základní školy bychom tuto pěknou akci, vě-

novanou především našim dětem, nebyly schopny 
samy v takové míře zorganizovat. Vždyť nás letos 
navštívilo kolem 200 dětí a přibližně 40 dospělých 
ze Zásady a okolí!!!

 Mgr. Anna Kozlovská
Fotoarchiv MŠ Zásada: Kolo štěstí na letošním 

jarmarečku 

Hurá, jedeme na výlet!   

Mezinárodní den dětí si přeci žádá oslavu! Tolik 
očekávaná chvíle nastala a celá školka se vydala na 

výlet do Vysokého nad Jizerou. Děti se moc těšily 
a také si výlet hezky užily. Na správném výletě se 
musí zažít spousta legrace, také se něco nového 
dovědět, naladit chuťové buňky, dopřát si relaxaci. 
To vše jsme za celý den ke spokojenosti všech zú-
častněných bohatě zvládli. Jsme na místě, vysedat! 
Paní kuchařka připravila bezva svačinku, s plným 
bříškem se nám pošlape veseleji. Děti se proběhly 
po parku, vyřádily se na průlezkách a houpačkách. 
Ale už je tu trocha kultury...Muzeum! A tolik Kra-
konošů a krásných věcí, které na vás dýchnou 
dávnou nostalgií. Děti se nestačily divit, a co te-
prve betlém, který byl pohyblivý, a i kluci, kteří 
mají energie na rozdávání se na chvíli zastavili a 
se soustředěním prohlíželi jednotlivé postavičky 
řemeslníků a lidiček. Ještě nakreslit do návštěvní 

knihy malý obrázek a jedeme dál. Děti, jestlipak 
víte, co je před námi? Rozhledna U Borovice! Na 
zastřešený vyhlídkový ochoz vede 70 schodů! A 
ten rozhled...na Jizerské hory (Ještěd), Krkonoše 
(Černá hora, Žalý, Kozí hřbety), Benecko, Orlic-
ké hory, vrcholy Tábor, Bezděz, Milešovka, Ralsko 
a na okolí řeky Jizery a Kamenice. Máme to ale v 
tom našem kraji krásné. Zážitků habaděj, ale už je 
čas na dobrý oběd. V penzionu Aktiv už nás oče-
kávali, děti se s chutí najedly, odpočinuly si a po-
malu se vydaly na závěrečné rozhlédnutí z Šachet 
na panorama Krkonoš. To se nám to ale povedlo! 

Tak zase příště a na shledanou!
 Bc. Šárka Šípošová

Fotoarchiv MŠ Zásada Výstup na rozhlednu U 
Borovice. 
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Žáci naší školy sportují
Ve středu 29.4.2015 se naše škola zúčastnila Okresního fi nále ve štafetovém 
běhu na Střelnici v Jablonci nad Nisou. Závodilo se ve dvou kategoriích. V 
první kategorie pro 1.-3. třídu běžela štafeta 8x100 m skvěle. Také druhá kate-
gorie pro 4.-5. třídu zvládla štafetu na 8x100 m skvěle. Pak následovala smíše-
ná štafeta 8x200 m pro obě kategorie.
Naši sportovci se umístili na 4. místě v okrese. Naše žáky velmi chválím. Moc 
ráda s nimi jezdím na závody a soutěže, protože kromě reprezentace a spor-
tovních výkonů dokazují, že jsou velmi poslušní a respektují dospělé, za což 
byli již několikrát pořadateli na různých utkáních a závodech pochváleni.

Mgr. Zuzana Hradecká
Fotoarchiv MZŠ Zásada : Sportovci ze zásadské školy

Plavecký výcvik našich žáků
V letošním školním roce jezdili žáci 1.-4.třídy  na plavecký výcvik do Jablonce 
nad Nisou. Přibližně 70 dětí  z naší školy každý týden hodinu a půl plavalo. 
Malé děti začaly v malém bazénku, ale brzy zkoušely plavat i ve velkém ba-
zénu. Pokud se někdo letos nenaučil úplně dobře plavat, za rok se určitě vše 
doučí. Každá třída se účastní  výcviku po čtyři roky. Na  starších dětech bylo 
vidět, jak už zvládají plavecké styly, skoky do vody i plavání na vytrvalost. 
Všechny děti získaly na závěr výcviku „Mokré vysvědčení“. Nejdůležitější 
však je, že žáci, kteří se letos zúčastnili, plavali s chutí a zlepšovali se v plavání 
každou hodinu. Zvládli sjet tobogán i plavání v divoké řece, lovili puky, sbírali 
kroužky ve vodě, skákali z bloků. Patří jim všem pochvala.

Mgr. Zuzana Hradecká

McDonald´s Cup
Žáci naší školy se i v letošním školním roce zúčastnili turnaje McDonald’s 
Cup. Obě družstva I. – III. Třída a IV.- V. třída prošla v obvodním kole bez 
ztráty bodů a postoupila do okresního fi nále. Zde v silné konkurenci a po bo-
jovném výkonu obsadilo mladší družstvo páté místo a starší žáci čtvrté místo 
(v okrese). Všem, kteří se turnaje zúčastnili, patří poděkování za reprezentaci 
školy. Děkujeme trenérovi Petru Fišerovi, který se podílel na zajišťování tur-
najů. Dík patří i panu Kochánkovi a paní Fišerové. Ti poskytli pomoc při do-
pravě žáků. Věříme, že se naši žáci zúčastní tohoto turnaje i příští rok a budou 
přinejmenším úspěšní jako letos.

Mgr. Petr Černý

Krajské kolo dopravní soutěže mladých cyklistů 
Přivezli jsme stříbro a bronz!! Naše škola se každoročně účastní Dopravní 
soutěže mladých cyklistů, kterou zaštiťuje MŠMT, Ministerstvo dopravy- BE-
SIP a Český červený kříž. Během dubna žáci od 5. do 9. třídy ve školním kole 
měřili síly v jízdě zručnosti a v dopravních testech. Nejlepší kluci a holky nás 
reprezentovali v Jablonci nad Nisou na dětském dopravním hřišti. V oblast-
ním kole zajely obě kategorie skvěle a postupily do okresního kola! V okres-
ním kole jsme soupeřili s dalšími třemi školami o 2 postupová místa do kraje. 
Podařilo se! 1. kategorie ve složení Michal Raemisch, Filip Hocke, Barbora 
Vondráčková a Kateřina Katzerová vyhrála! Pavel Ulman, Daniel Zurčín, Edi-
ta Jehličková a Karolína Brabcová ve 2. kategorii skončili druzí za favoritem 
soutěže z Rychnova a do krajského kola postoupili také. To proběhlo ve dnech 

4. a 5. června v Jablonci n.N. a Liberci a konkurence byla obrovská (8 nejlep-
ších škol z celého Libereckého kraje). Naši žáci se nezalekli ani specialistů ze 
škol, které se dlouhodobě na tuto soutěž připravují, a po skvělém týmovém 
výkonu obsadili místa na stupních vítězů. 
Ve čtvrtek si museli poradit s mapou a společně vymyslet ideální trasu po 
městě pro cyklistu. Byli také testováni z pravidel silničního provozu a na do-
pravním hřišti měli v časovém limitu projet všechna zadaná stanoviště bez 
dopravních přestupků, kolizí, při odbočování museli správně ukazovat a roz-
hlížet se. Již po sečtení výsledků za první den jsme v obou kategoriích fi guro-
vali na předních pozicích. Po shlédnutí průběžných výsledků jsme přejeli do 
autokempu Pavlovice v Liberci. Po večeři si kluci i holky zahráli fotbal, opekli 
buřty a měli prostor pro zábavu. Po snídani jsme se vrátili do Jablonce na po-
slední dvě disciplíny - jízdu zručnosti a záchranu zraněných osob. 
Sečteno, podtrženo: Žáci z 1. kategorie ve složení- Michal Raemich, Filip 
Hocke, Barbora Vondráčková a Kateřina Katzerová obsadili skvělé 2. místo. 
Žáci ze 2. kategorie ve složení- Pavel Ulman, Daniel Zurčín, Karolína Lišková 
a Karolína Brabcová obsadili ve velké konkurenci výborné 3. místo. 

 Vedoucí týmu Mgr. Jana Báčová
Fotoarchiv MZŠ Zásada :  Sportovci ze zásadské školy 

Den ZEMĚ 
V pátek dne 8. 5. nám přišlo již po třetí ve svém volném čase pomoci mnoho 
rodičů, dětí a přátel školy s úpravami areálu školy. Tentokrát maminky s dětmi 
ošetřovaly keříky a bylinkové zahrádky. Tatínci pomohli s rekonstrukcí do-
skočiště a stavbou terasového hlediště u volejbalového hřiště. Hlavně pomoc 
tatínků byla pro nás velmi důležitá, protože práce byla těžká a my bychom ji 
nebyli schopni s dětmi zvládnout sami. Tyto náročné stavební práce dozoro-
val a organizoval pan Jiří Pacák, kterému velmi děkujeme za pomoc. Během 
dopoledne se stihlo udělat mnoho úprav a jako vždy jsme akci zakončili pří-
jemným posezením u ohně a opékáním špekáčků. 
Protože bylo třeba některé práce okolo školy i na doskočišti a rozběhové drá-
ze dokončit, pokračovali jsme s dětmi ještě 14. května, kdy nešel v Zásadě 
elektrický proud. Opět pod laskavým vedením pana Pacáka některé děti po-
máhaly s přípravou na vložení obrubníků podél rozběhové dráhy doskočiště 
a s dokončením doskokové plochy, jiné upravily a uklidily venkovní prostory 
okolo školy. 

 Mgr. Jana Báčová
Fotoarchiv MZŠ Zásada:  Den Země a jeho oslava zvelebením okolí školy 



Číslo 2/2015 ZPRAVODAJ MĚSTYSE ZÁSADA    

strana 6 www.za sada . c z

ZÁVODY PSÍCH SPŘEŽENÍ ZÁSADSKÝ MID 2015
WWW.ZASADSKYMID.WEBNODE.CZ

O víkendu 21. - 22.2.2015 se u nás v Zásadě konaly 
závody psích spřežení Zásadský Sprint/Mid. Pořa-
datelům se po dvou letech, kdy závody překazila 
teplá zima bez sněhu, podařilo letos využít slabé 
sněhové pokrývky. Na místa, kde sníh chyběl, 
bylo navezeno celkem 17 návěsů sněhu z blízkého 
okolí. Připraven byl tak okruh dlouhý celkem 15 
kilometrů v celé své délce upravený rolbou. „Na 
první pohled to nevypadá, ale na trati pomáhalo 
celkem osmdesát lidí. Obrovský dík patří lidem 
ze Ski areálu Zásada, kteří s přípravami trati po-
máhali a poskytli nám skútr i rolbu. Bez nich by 
se závody neuskutečnily.“ poděkoval ředitel závo-
du Miroslav Princ všem, kteří se na víkendovém 
podniku podíleli. Jejich snahu nakonec ocenili jak 
diváci, tak i samotní závodníci. 
Závodníci absolvovali různé délky tratě podle 
rozdělení do jednotlivých kategorií - 9km, 15km, 
29km. Celkové převýšení jednoho okruhu dosáh-

lo 450 metrů (nejdelší trať se skládala ze dvou ta-
kových okruhů). Celá trať byla naprosto bezpečná, 
a to i v úsecích největšího stoupání (23%) a klesání 
(28%). Účastníci si trať velice pochvalovali a často 
byla slyšet chvála pořadatelů, že i v takových pod-
mínkách dokázali připravit kvalitní povrch. Na 
závody se přihlásilo celkem 19 závodníků, kteří 
byli rozděleni do osmi kategorií podle počtu psů 
a typu sportovního náčiní. K vidění byli závodníci 
na lyžích s jedním nebo dvěma psy - skijöring a 
se saněmi, do kterých bylo zapřaženo 2 až 8 psů. 
Diváci si mohli prohlédnout celou řadu závodních 
plemen od sibiřských husky, samojedů, českých 
horských psů přes aljašské husky, evropské saňo-
vé psy až po netradiční dvojici československých 
vlčáků připomínajících spíše vlky. Nižší účast byla 
způsobena nejistotou, zda se závody podaří uspo-
řádat, souběhem termínu konání s probíhajícím 
mistrovstvím světa v německém Bernau a přesu-
nem mistrovství ČR v kategorii B ze zrušených 
závodů do stejného termínu. Prezentace probíhala 
již od pátku na fotbalovém stadionu, kde byla pro 
závodníky připravena plocha pro parkování vo-
zidel a venčení psů - tzv. stakeout. Na vedlejším 
pozemku pak bylo připraveno dostatečně velké 
parkoviště pro diváky. 
Původní plán umístit nejatraktivnější část do pro-
storu fotbalového stadionu musel být pro nedo-
statek sněhu pozměněn, a tak start a cíl byl posu-
nut o 400 metrů dále na louku u základní školy, 
která poskytla potřebné zázemí. Přesun způsobil 
nutnost vyřešit řadu technických věcí, které by 
stadion automaticky nabídl - přesun stánků s ob-
čerstvením, nutnost prostor startu a cíle ozvučit, 
zajištění toalet, přesun závodníků a jejich psích 
spřežení do místa startu a zpět. Toto vše se pořa-

datelům podařilo zajistit. Odměnou za to byl pak 
nádherný výhled na louky nad obcí Zásada, kde 
byla připravena větší část trati závodu a možnost 
sledovat závodníky, jak se po ní pohybují. Po oba 
dny, kdy se závody konaly, se na účastníky a jejich 
čtyřnohé kamarády přišlo podívat větší množství 
návštěvníků z blízkého i vzdáleného okolí. 
Startovní a cílový koridor byl tak lemován divá-
ky (podle televizní reportáže jich bylo až jeden 
tisíc), kteří připravili svým povzbuzováním dů-
stojnou kulisu a kteří se velice zajímali o tento u 
nás nepříliš známý druh sportu. S povděkem kvi-
tovali informace o jednotlivých závodnících, jejich 
psech, vybavení či způsobu života s touto zálibou, 
kterých se jim dostalo od vynikajícího fundované-
ho komentátora, který sám tento sport provozuje 
a který se zúčastnil mnoha vrcholových závodů u 
nás i v zahraničí. 
Velice zajímavá byla i jeho sobotní přednáška o 
účasti na desetidenním francouzském závodu La 
Grande Odyssée Savoie Mont Blanc s celkovou 
délkou 900 kilometrů. Při nedělním závěrečném 
vyhodnocení pak závodníci obdrželi medaile a 
poháry a hodnotné dary od sponzorů závodu - 
Hygotrend, Hill‘s, Pivovar Svijany, Preciosa. Často 
padala otázka o budoucnosti závodů a předběžný 
příslib účasti pro příští rok. Odpověď byla poměr-
ně jednoduchá – Letošním ročníkem pořadatelé 
ukázali, že jsou připraveni závod připravit i za 
složitých podmínek, a tak záleží jen na dostateč-
né sněhové nadílce, aby se letošní úspěšný ročník 
mohl zopakovat a ještě vylepšit.

 Karel Vlček
Fotoarchiv: SK Zásada

Více fotografi í najdete na www.fotbalzasada.cz

ZÁSADSKÁ TRAŤ POHLEDEM MUSHERA
O víkendu, kdy v Zásadě proběhly závody psích spřežení, jsem měla možnost si popovídat s musherem Jiřím Sochorem (47) z obce Mlékojedy (Neratovi-
ce).  I když jsme se se zimou již dávno rozloučili, i jaro došlo svému konci a své vlády se ujalo léto, vrátíme se zpět k únorovému víkendu a této netradiční 
akci. Na závody psích spřežení konané 21. a 22.2.2015 s odstupem času zavzpomínáme s panem Sochorem.

Pane Sochore, jak s odstu-
pem času vzpomínáte na 
Zásadu? 
Pravdou je, že sněhová po-
krývka nebyla ani za mák 
bohatá. Po příjezdu jsem 
byl pravda trochu rozpa-
čitý. Kde se tady bude jez-
dit? Samé louky, start dost 
daleko od úvaziště a cesta 

k němu bez sněhu. A i ty poslední zbytky požíralo 
slunce přímo před očima. Dá se říct, že pět metrů 
pod Zásadou byly jen zelené louky. Naštěstí tratě 
vedly nad Zásadou. Ale to jsem ještě nevěděl, že or-
ganizátoři jsou opravdu perfektně připraveni. Psi se 
nakonec přivezli ve vleku až přímo ke startu. Trať 
byla z velké většiny vyjeta rolbou po loukách, ovšem 
v ostrém nízkém slunci nebylo skoro vidět, kudy 
vlastně vede. Tak trochu jsem spoléhal na projekci 
mapy, kterou nám ukázali na musheráku (musher 
meeting - taková porada před startem). Ráno, pustá 
louka s pár centimetry sněhu a tady má být někde 
ten závod? Ale najednou vyrostla startovací brána, 
kolem se udělal špalír z příchozích diváků, nad tím 
se z repráků nesl hlas speakera Aleše Pícla a ze stánků 
bylo cítit klobásky. Tak takhle už vypadá závod.
Kousek od startu jsme vystoupali o pár metrů výš a 

tady byl už oprav-
du sníh. Trať byla 
perfektně upravena 
rolbou a jak se tak 
motala po loukách 
kolem a napříč, tak 
trochu mně připo-
mínala autodráhu 
v dětském pokoji. 
Smečky se různě 
míjely a křižovaly, 
a kdo neměl dobré 
leadry, musel z toho 
mít pěkně zamota-
nou hlavu. Jedním 
slovem – perfektní.

Byly pro vás nějakým způsobem zajímavé?
Ano. Mám raději menší závody spíše rodinného cha-
rakteru, kde si lidi dokážou navzájem vyhovět. To na 
obřích akcích pochopitelně nejde.

Kdyby se závody měly konat o týden pozdě-
ji, vzhledem k teplotám a nedostatku sněhu by 
nemusely proběhnout. I přesto se závody bez 
úpravy trati a navážení sněhu na určité úse-
ky neobešly. Jak jste se na trati cítil? Jak bys-

te ji zhodnotil? Jak zvládli zásadský závod vaši
svěřenci?
Jaký byl pocit, když jste se blížil k cílové rovince a 
dorazil do cíle? Jak na to reagovali vaši čtyřnozí svě-
řenci? Pořadatelé si museli máknout, to bylo vidět, a 
podařilo se jim trať perfektně připravit. I psům se to 
moc líbilo. Profi l trati, až na malý kousek, byl spíše 
rovinatý, a to nám vyhovuje. Trénujeme v Polabské 
nížině. A co se týče pocitů v cíli? Tak ty jsme si první 
den užili hned dvakrát. Po přejezdu silnice se zahý-
balo vlevo do druhého kola. Alespoň tak to bylo v 
mapě. Nějaký človíček to ale viděl jinak a i přes mé 
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námitky nás navedl vpravo. Nu dobrá, nějaká impro-
vizace na poslední chvíli. Ale po pár minutách bylo 
jasné, že nejde o improvizaci, ale o chybu. Blížili jsme 
se k cíli. Bylo jasné, že otočit psy po 16 km nebude 
jednoduché. Přepravák vystlaný slámou byl hned u 
startu. Už jsme byli na začátku cílového trychtýře a 
leadři Sandy s Altairem na mé HOU kupodivu zare-
agovali a stočili smečku vlevo a rychle pryč na trať. 
Nebyl jsem sám, kdo si takto nedobrovolně zajel, ale 
asi jako jedinému se nám podařilo se z toho vymotat.

A nyní trochu z jiného soudku. Jak se „z kluka z 
Prahy“ stane musher? Kdy se zrodila myšlenka 
spojit svůj život se psími kamarády a myšlenkou z 
nich udělat spřežením? 
V Praze jsem pobýval pouze v letech 93 – 94. Záhy 
ale bylo jasné, že s pěti aljašskými malamuty nám 
místní parky budou malé a pochopení sousedů ještě 
menší. Proběhl tedy přesun do Mlékojed (Neratovi-
ce). Ve vesnici, kde kohouti řvou už od čtyř hodin 
ráno, ve chlévech chrochtají prasata a bučí krávy, zas 
tolik nevyčníváte. 
Prvního aljašského malamuta jsem měl v roce 1987. 
Náš mushing se odehrával na jedné kolečkové brusli 
(druhou
nohou se brzdilo) nebo na skládačce. Ostrý start na 
opravdových závodech proběhl až v roce 1992 v Tře-
bihošti. Tam jsem se i tuším o rok později nechtěně 
stal prvním canicrosařem v Čechách. V listopadu 
napadlo asi deset čísel sněhu a to se na silničních ga-
luskách s kolem Favorit opravdu nedalo. Kolena byla 
ještě v pohodě, a tak jsem si to zaběhl. Život se smeč-
kou vám ale natolik ovlivní život, že bez pochopení a 
podpory rodiny to nejde dělat.

Jak poznáte, který pes je vhodný za saně? Jaké 
„umístění ve spřežení“ mají jednotliví psi - kdo je 
vpředu, uprostřed a kdo vzadu? Mohla bych po-
prosit o bližší informovanost čtenářů?
Saňový pes musí být především zdravý a mít chuť 
do práce. Pokud chceme čistokrevné štěně (siberian 
husky, alaskan malamute, český horský pes...) je ur-
čitě dobré vybírat u závodníků a ne na výstavách. Ze 
závodní linie je větší předpoklad, že pes nebude trpět 
různými vadami a chorobami pohybového ústrojí, 
oběhové soustavy a bude v pohodě i po povahové 
stránce – což je neméně důležité. Další kategorií jsou 
vořeši. Nechodí na výstavy a nemají orazítkovaný 
průkaz původu. Jinak jde o špičkové psy, dá se říci i 
plemeno, kteří svoji zálibu v mushingu berou oprav-
du vážně. Dělí se zhruba na dvě skupiny. ESP (evrop-
ský saňový pes) jehož základ pochází z německého 
krátkosrstého ohaře, pointera a greyhounda a hodí se 
spíše na kratší a rychlejší tratě. Druhou a starší sku-
pinou je alaskan husky. V jejich krvi koluje nejspíše 
cokoliv, co dobře běhalo na dlouhých a náročných 
tratích, haskouny nevyjímaje. A i tyto dvě skupiny se 
vzájemně prolínají. Exteriér a krása je zde to posled-
ní, co chovatele zajímá. Důležité jsou výše jmenova-

né předpoklady – tedy zdravotní stav, chuť a vlohy k 
práci a dobrá povaha.
Stejně tak jako několik tisíc let na Sibiři u siberian 
husky, kde jediným předpokladem navíc byla schop-
nost přežít v drsných podmínkách bez výrazné po-
moci člověka. Vhodný pes do spřežení je ten, který 
chce a může běhat a nemá potřebu napadat cokoliv 
a kohokoliv. Nutit nikoho nelze. Pokud štěňata mají 
možnost od malička pozorovat, jak zbytek smečky 
nadšeně vyráží na trail, není s jejich budoucí moti-
vací problém.
V předu běží většinou ti nejlepší psi – leadři. Musí být 
perfektně ovladatelní, poznat kdy a jak mají odbočit, 
reagovat na povely (podle velikosti smečky jsou i více 
jak deset metrů před vámi a nemáte možnost jejich 
chybu napravit trhnutím vodítka) a být schopni vy-
řešit svízelné situace za vás. To je samozřejmě ideál a 
kolikrát jsem v pozici diváka, jehož jediným úkolem 
je držet se a nepustit. Vedou smečku i několik desítek 
kilometrů (třeba i 100), a to je po psychické stránce 
stejně náročné, jako jet celou etapu Tour de France 
na čele pelotonu. Uprostřed běží záložní leadří nebo 
adepti na tuto pozici. Zadáci jsou většinou psi, kte-
ří jsou schopni tvrdě makat, ale bez psů před sebou 
jsou bezradní. Pokud ale takového dříče odpřáhnete, 
najednou to nejede. I oni jsou tedy pro dobrý team 
nepostradatelní.

V jakém věku je možné psa zařadit do spřežení? A 
předchází tomu nějaký trénink (cvičení, příprava)?
Na sprintové a midové závody může pes od 12 mě-
síců, na long od 18 . Je ale jasné, že závodům musí 
předcházet nějaká příprava. Zapřahat můžeme už od 
cca 8 měsíců, kdy končí fáze rychlého růstu (každé 
plemeno to má trochu jinak). Mělo by jít ale spíše o 
jakousi hru a krátké projížďky max. do několika ki-
lometrů. Nenecháváme štěně cválat na plné pecky - 
nemá ještě plně vyvinutý závěsný a pohybový aparát. 
Důležitější než fyzická kondice je v tomto věku zvyk-
nout psy na šňůry a šrumec kolem zapřahání a jejich 
pozitivní motivace. Je dobré, aby se takový nováček 
beznadějně nezamotal do šňůr a nebyl vláčen či ne-
narazil do stromu, který se jal obíhat z druhé strany 
než zbytek smečky.

Zajímavostí je zajisté přeprava smečky psů na velké 
vzdálenosti? Vůbec když musíte jet daleko na se-
ver. Je pro ně přeprava náročná?
Pokud máte dobrý vlek a boudy na něm, není pře-
prava žádný problém. Jakmile vytáhnu doma vlek ze 
stodoly, psi začnou nadšeně řvát a rvou se do prvních 
otevřených dvířek. Milují ho. Je spojen s nějakou čin-
ností (jedeme na chalupu, na závody) a je pro ně i 
pohodlný a relativně teplý (to ocení hlavně v zimě). 
Na severu jsem byl celkem třikrát (necelých 3000 
km tam a 3000 zpátky) a problém s cestou neměli. 
Zvládli i rozbouřené moře na trajektu. Nakonec ně-
které české silnice jsou horší než to moře, takže mají 
dobrý trénink.

Každý s něčím někdy začíná. Jak to bylo u vás? Po 
prohlédnutí vašeho „povozu na psy“ jsem si všim-
la, že jste musel při výrobě přiložit ruku k dílu sám. 
Jakým způsobem jste své svěřence začal přepravo-
vat? Jaké byly v tomto směru Vaše začátky? Zajisté 
jste si hned zpočátku nemohl dovolit nechat si vy-
robit vozík s boxy u někoho tzv. na míru. Jak jste 
začal se samovýrobou? Bylo něco důležité,čeho jste 
si ve zdokonalování přepravy (samovýroby) všiml?
Dobrý vlek musí mít dostatečnou (raději větší) nos-
nost, dobře sedět na silnici a boudy musí být akorát 
velké. Ne moc, aby se psi v nich mohli dobře „zapřít“ 
a ne málo, aby si mohli kvalitně odpočinout. Důležité 
je zabránit srážení vody a tvorbě vlhkosti a s tím sou-
visí dostatečná výška boudiček (min. 80 cm) a kvalit-
ní odvětrání. Bohužel jsem se učil metodou „pokus 
omyl“ a naštěstí i z chyb ostatních. Moje první bouda 
na vlek (v r. 95) měla 3x1x1 m a byla celá z palubek. 
Vlek jsem tenkrát užíval i na jiné věci, a tak jsme ve 
čtyřech lidech měli dost práce s jejím sundáváním. 

Byla příšerně těžká. Materiály jako vodovzdorná fo-
liovaná překližka jsou daleko vhodnější. Toto je můj 
pátý vlek.

Při pohledu na Vaše saně si vybavím saně renvolf 
(nebo renwolf), které byly pro podhůří Krkonoš a 
Jizerek zcela typické a ještě dnes se s nimi můžeme 
setkat. Z jakého materiálu máte zhotovené  saně a 
skluznice, jaká je jejich údržba? Jak připravujete 
saně na závody?
Tak do těchto sáněk by zapřahal jenom sebevrah. 
Chybí jim nejdůležitějš í věc, a to jsou pořádné 
brzdy. Od osmdesátých let, kdy se dá u nás mluvit 
o mushingu, prošly sáňky nějakým vývojem. Kdysi 
byl základ dřevo se železnou skluznicí. Dvoupatrové 
modely byla jen krátká slepá kolej. Další pokrok byly 
umělé skluznice nalepené na dřevěných sanicích. Ale 
i když všechny spoje byly vázané, dřevěné sáňky byly 
stále tuhé a v zatáčkách neovladatelné. Při rychlosti 
dnešních ESP nebo alaskánů prakticky nepoužitelné. 
Dnešní sáňky z profi lů z lehkých slitin jsou ve spo-
jích volné a v zatáčkách umožňují jistou možnost 
manévrování. Rovněž jízda v traverzu je s nimi da-
leko snažší – věž se dá naklánět téměř v jakémkoliv 
úhlu ke svahu. Sanice jsou speciálně vyrobené tvrdší 
a silnější běžky se zalisovanými patkami, chcete li vá-
záním, pro uchycení zbytku saní. Skluznice mohou 
být i výměnné. Zničit je není takový problém a nové 
sanice stojí kolem 4000 Kč za pár. Umělé skluznice 
umožňují i použití vosků.

Všimla jsem si, že saně jsou vybaveny brzdami, 
které určitě stojí za to více přiblížit. 
Nezmínil jsem se ještě o tom nejdůležitějším, a to 
jsou právě brzdy. Dalo by se říct, že mám čtvery ne-
závislé. Rámovou brzdu – což je ohnutá pásovina s 
dvěma hroty, na kterou usilovně šlapete a snažíte se 
zpomalit. Dečková – něco jako pás ze skútru – slouží 
k přibržďování a neničí trať. Řetízky – vpředu na sa-
nice navlečené řetězy, které se v případě nouze pod 
ně spustí. Použití na ledu, asfaltu, všude kde není sníh 
a kdykoliv v nouzi. A v neposlední řadě dvě kotvy, 
které slouží hlavně k „ukotvení“ saní, pokud je potře-
bujete na chvíli opustit (třeba jít ke psům) V případě 
katastrofy lze použít i za jízdy. A proč tolik hejblátek 
? GPS ani tachometr nemám, ale vím, že 20 km do-
kážou moji psi uběhnout průměrnou rychlostí 25 km 
za hodinu. Jaká je ta maximální nevím, ale spolehlivě 
ji dokážou vyvinout v té nejméně vhodné chvíli. 

Ještě bych Vám ráda položila poslední  otázky. Sa-
mozřejmě že nesmím opomenout Vaše svěřence. 
Když nyní přejdu k nim, jaké rasy psů tahaly vaše 
saně? Máte či měl jste mezi čtyřnohými společníky 
své oblíbence? 
První psi byli aljašští malamuti. Krásní a mohutní 
psi. Pravda s tempem spíše vycházkovým. Matka 
rodu Arnuk, či 45 kg dříč a vůdce smečky Akim. S 
o něco drobnějšími ale výrazně rychlejšími siberian 
husky jsem závodil asi od roku 2007 a dva poslední 
důchodce beru ještě někdy na čumendu na závody. 
Tady asi nemohu zapomenout na leadra Kačenku, 
která byla prostě úžasná. Asi před šesti lety jsem si 
pořídil první štěňata alaskan husky – vořechů. Ti 
jsou po sportovní stránce jistě lepší, poslušnější a 
ovladatelnější, ale těžko říct, které jsem měl raději. S 
každým psem i plemenem jsem zažil spoustu neopa-
kovatelných zážitků.. Je to skoro třicet let, co chovám 
tažné psy. A že vedle těch hezkých jsou i smutné chví-
le, tak to prostě k tomu patří. Naštěstí těch hezkých 
je daleko víc.
Mnohokrát Vám děkuji za ochotu a velice zajímavý 
rozhovor, který byl zároveň poučný ( a pořízený spe-
ciálně pro čtenáře místního zpravodaje). Přeji Vám 
mnoho úspěchů nejen na saních se psí smečkou v 
popředí, ale rovněž i v osobním životě. A v zimě na 
zásadských lukách a kopcích opět  naviděnou.

 Text a foto z únorových závodů v Zásadě: 
Vendula Balatková
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BIKE PARK 

Vážení spoluobčané, fanoušci cyklistiky
Někteří jste jistě zaregistrovali, že u fotbalového 
hřiště směrem k Držkovu se něco děje.
Ano, je to tak! V průběhu měsíce dubna jsme za-
čali prořezávat náletové dřeviny. Následně jsme 
systematicky přesouvali zeminu, která zde byla 
již několik let uskladněna a začali budovat ,,BIKE 
PARK“. Proč? Co nás k tomu vedlo?
V obci se množily stížnosti na nebezpečný pohyb 
mládeže v okolí autobusových zastávek. Mimo 
jiné se zde pohyboval i můj syn a dlouhodobé do-
mluvy a zákazy jsem neviděl jako efektivní. A tak 
již na podzim vznikala myšlenka vytvořit Skate 
park – Bike park, nebo prostě něco, co by rozší-
řilo možnosti  vyžití pro mládež ve věku 7 let a 
výše. Pro ty mladší a malé jsou již hřiště v centru 
obce a u hřbitova, ale upřímně, i tyto děti za pár 
let povyrostou a výlet s maminkou na pískoviště 
či prolézačku jim zřejmě stačit nebude. Proto jsem 
oslovil některé zastupitele a hledali jsme vhodné 
řešení. Samozřejmě s minimálními náklady, pro-

tože zastupitelé od svého 
zvolení řeší dosti nákladné 
akce (dráha, fasáda školka, 
fasáda OÚ, kanalizace…). 
Bylo tedy jasné, že fi nanční 
prostředky v řádu 100 000 
Kč nebudou možné.
S jistým řešením přišel 
Míra Princ, a to s využitím 
prostoru za hřištěm, kde je 
již řadu let skládka zemi-
ny. A protože je pozemek 
obecní, byla volba jasná.
,,BIKE PARK“ – tedy hli-

něné překážky budou nejvhodnějším řešením. 
Bylo nutné se také dohodnout s místní zeměděl-
skou farmou – tam ale problém nebyl, protože do 
pole jsme se posunuli opravdu minimálně. Celou 
trať i jednotlivé překážky 
jsme stavěli s ohledem na 
maximální bezpečnost Bi-
kerů. Při stavbě nám vel-
kou měrou pomohli kluci 
z DH-FR Racing Tanvald, 
kterým tímto patří velké 
Díky! Myslím, že myšlen-
ka měla hlavu a patu. 
To co se však stalo po 
dokončení oválu, před-
čilo všechna očekávání. 
Prakticky denně je areál 
využíván a ohlasy na něj 
jsou z 99,9% kladné.  Nyní 
plánujeme doplnit ještě 

dva skoky středem dráhy, vybudovat informační 
tabuli upozorňující řidiče na pohyb bikerů  atd…. 
Nakonec bych chtěl poděkovat starostce p. Andree 
Princové i zastupitelům za vstřícnost a umožnění 
využit tohoto prostoru právě pro Bike park. Vel-
ké poděkování patří i Mirku Princovi (sponzor). 
Další velké poděkování patří také všem rodičům a 
kamarádům, kteří nám na stavbě a úpravě areálu 
také nemalou měrou pomohli.
A v neposlední řadě poděkování patří fi rmám: 
PRECIOSA ORNELA, a.s., ANEX PLUS s.r.o., 
TRITON spol.s r.o. a ŠtěPin, které nám pomohly 
technikou. 
Chcete-li nějaké doplňující informace, případně 
nám jakkoli pomoci, ozvěte se. Kontakt - Pavel 
Růžička, tel:  606 231 269

 Pavel Růžička 

MUCHOVMAN
Letos proběhl 
již 13. ročník 
Muchovma-
na. Závod 
by se možná 
měl jmenovat 
„Muchovwo-
man and Mu-
c h o v m a n“, 
neboť se jej 
z ú č a s t ňu j e 
nezanedba-
telný počet 
žen. Tento zá-

vod má 3 discipliny, které probíhají v následujícím 
pořadí: lezec, cyklista a běžec - buď ve 3. členných 
družstvech nebo v jednotlivcích, kteří absolvují 
všechny 3 discipliny. Muchovman je jedna z mála 
akcí konaných na území (nejen) Zásady, která pře-
sahuje účastí rámec Zásady (Zas Ten Rock, Praly-
že, STOP den), ale počtem aktivních účastníků je 
jasná jednička. Start lezců probíhá v Beranech na 
rozcestí, předávky a cíl je v osadě Zbytky u „ Hos-
pody ve Vrších“. Jedná se o bezesporu každoročně 
největší akci konanou ve Zbytkách. Hlavní organi-
zátoři pochází z Tanvaldu, Velkých Hamrů a okolí.
Muchovman 2015 proběhl v sobotu 16.5. a tento-
krát mu přálo počasí - slunečno a příjemných 16 
stupňů. Závodů se účastnili i zástupci naší obce 

(např. p. Havlíček, Ducháček, Šourek, Smeták, 
Boudík, Kopal i sl. Boudíková). Akce se účastnilo 
celkem ve všech kategoriích přes 300 závodníků, 
dále zde byli organizátoři a diváci, takže celkem 
bylo na této akci určitě přes 500 lidí. 
Start tohoto závodu není hromadný, ale s odstu-
pem  jedna a půl minuty mezi startujícími lezci. 
Velikost odstupu byla staneovena z důvodu do-
statečného časového prostoru ke zdolání všech 
čtyrech vrcholků „Čertových skal“. Předávky le-
zec-cyklista a cyklista-běžec, či depo pro přebrá-
ní a odložení kola jsou na louce pod  Hospodou 
ve Vrších, kde je i cíl celého závodu.. Jednotlivci 
pokračují průběžně hned na další disciplinu. U 
startu lezců jsem zaslechl rozhovor lezců z horo-
lezeckého oddílu, že někteří tzv. lezci nejsou lezci, 
ale spíš běžci , že si neumí ani řádně obléci úvazek. 
Letos však díky dobrému počasí nebyl problém s 
lezením na „Čertovy skály“ jako loni, takže ti dob-
ří lezci získali na těch čtyřech lezeckých výstupech 
max cca 30 - 40 sec, ale dobrý běžec a slabší lezec 
na lezeckém úseku získal klidně i 3 - 4 min k dob-
ru proti dobrému lezci, ale slabšímu běžci. Cyklis-
tická trasa vedla na jižní straně Černostudničního 
hřebene, hlavně po lesních a polních cestách, se 
značným převýšením, takže makačka. Třetí dis-
ciplína - běžci závodili na trase od Hospody na 
Muchov a zpět. Tato disciplína byla patrně fyzicky 
nejnáročnější.

Význam tohoto zá-
vodu je společenský 
i zdravotní - vede 
účastníky k zdra-
vému sportování i 
kamarádství. Zá-
vodníci brali ten-
to závod viditelně 
vážně, protože bylo 
často vidět (i sly-
šet) že běží (jedou) 
na kyslíkový dluh 
- sípavé dýchání. 
Přesto se na tvářích 
závodníků často 
objevil úsměv - z 
vítězství nad tratí, 
nad sebou samým 
a pohodlností. Skvělé bylo, že přes náročnost trati 
a výkonu nebyl vidět vážnější zdravotní problém. 
Důležité na tomto závodu je zúčastnit se - jako 
idea Olympijských her. Večer na Aft erparty, kde 
vystupují místní kapely, a která se koná rovněž v 
Hospově ve Vrších, pak souputníci probírají právě 
skončený závod a již se těší na další již 14. ročník. 
Přijďte se za rok podívat nebo si zazávodit v krásné 
jarní přírodě! Více informací o závodu Muchov-
man najdete na http://www.muchovman.net/

Foto ze závodu a text: Milan Hübner

ELECTRIC BIKE – PŮJČOVNA, SERVIS, STAVBY ELEKTROKOL NA MÍRU, ELEKTRIFIKACE KOL, PORADENSTVÍ
ZÁSADA 281,  468 25  ZÁSADA   |    TEL: 725 662 626  |   EMAIL: ELECTRICBIKE@SEZNAM.CZ
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V sobotu 11.04.2015 se v Praze konal další ročník 
Pražského poháru karate TFK. Na účasti našeho 
sdružení se podepsala vysoká nemocnost, a tak 
jsme se nakonec vydali ve třech lidech. Spolu s tre-
nérem Miroslavem Duškem jeli Vítek Chlumecký 
a Matyáš Benešovský. Po příjezdu na místo zjistili, 
že i v ostatních oddílech kvůli nemocem řady zá-
vodníků prořídly. Naši závodníci nastoupili v dis-
ciplíně kata jednotlivců a skončili úspěšně na stup-
ních vítězů. Matyáš vybojoval druhé místo a Vítek 
místo třetí. Po skončení závodů zbyl chvíli čas na 
procházku po Praze. Kluci s trenérem se zajeli 
podívat na Hradčany. Prošli se kolem Pražského 
hradu a došli až na Petřín. Počasí jim přálo, všu-
de kvetly stromy. Byla to krásná jarní procházka. 

Odměnou jim byla projížďka lanovkou. Přiblížil 
se večer a autobus už čekal na nádraží připraven 
k odjezdu směr Jablonec nad Nisou a naši členové 
sdružení odjeli domů. 
V úterý 28. dubna jsme pořádali v tělocvičně ZŠ 
Zásada seminář Hanbo-jutsu– boj s holí. Někteří 
si s holí zacvičili vůbec poprvé. Pro většinu bylo 
náročné sladit pohyb hole a svého těla. Seminář 
probíhal v době spojených tréninků od 17.00 hod 
do 20.00 hod. Všichni zúčastnění pilně cvičili a 
každý se ze semináře něco přiučil. 
Červnové počasí je opravdu letní, a proto jsme 
několik tréninků cvičili na travnatém porostu za 
budovou zásadské školy. Bílé oděvy na cvičení 
dokreslovaly atmosféru na louce zalité sluncem. 

Studenti se během roku učí nové techniky, zdo-
konalují ty naučené a postupně skládají zkoušky 
technických vyspělostí. Ty se poznají hlavně vědo-
mostmi, ale i barvou pásu na karategi- cvičebním 
oblečení. 
Dva naši studenti se připravovali na zkoušku pro 
3. kyu, což je hnědý pás. Ke složení této zkoušky se 
muselo jet do Prahy. Ve středu 10.06.2015 se tam 
vydal trenér Miroslav Dušek se studenty sdruže-
ní Bonsai. Jan Němec a Jakub Liška se po poctivé 
přípravě vrhli do skládání zkoušky. Přestože se jim 
začátek příliš nepovedl, na výkonu se podepsala 
také tréma z cizího prostředí, ve druhé části hod-
ně přidali a zkoušku nakonec úspěšně složili oba. 
Tímto jim velice gratulujeme. 
Další připravovanou akcí pro členy našeho oddílu 
a jejich rodinné příslušníky byl společný výlet za 
krásami našich hor. Výlet byl naplánován na so-
botu 13.06.2015. Pro nepředvídatelné zdravotní 
obtíže musel být termín realizace výletu odložen 
na jiný termín. Do konce školního roku nás čekalo 
ještě několik akcí (o kterých se zmíníme v dalším 
čísle zpravodaje).  Stále je se na co připravovat a 
těšit.

 Foto z cvičení venku a text: 
Jiřina Dušková

Náročná a dlouhá sezóna jak pro rodiče, tak pro 
děti, která trvá od září do června takřka bez pře-
stávky, je u svého konce.
Sezónu jsme začali v srpnu 2014 soustředěním 
v areálu fotbalového hřiště v Zásadě, které bylo 
přijato s velkou a kladnou odezvou. V krásném 
prostředí jsme se připravovali na sérii podzimních 
turnajů. Oba dva týmy 2007 a 2004 si toto soustře-
dění velice užívaly.
V podzimní části fotbalových turnajů se velice 
dařilo chlapcům ročník 2004. Pravidelně se umís-
ťovali na předních příčkách, což bylo velice pří-
jemné. Mladší ročník 2007 se teprve seznamoval 
s atmosférou fotbalových turnajů. A to ještě nastu-

povali proti ročníkům 2006, ale i tak jim nechybě-
la bojovnost a dobrá nálada. Podzimní část jsme 
ukončili pravidelnou rozlučkou s rodiči.
Zimní pauzu jsme již tradičně trávili v Masaryko-
vě škole. Velkým zpestřením byla pro chlapce pra-
videlná návštěva školního bazénu ve velkých Ha-
mrech. Zimní halové turnaje v letošním roce byly 
pro oba dva ročníky jiné. Oba ročníky se účastnily 
dvou kvalitně obsazených halových turnajů, kde 
narazily na soupeře jako FK Pardubice, FK Mla-
dá Boleslav, Viktoria Žižkov, Fotbalová akademie 
Jirky Novotného (bývalý hráč AC Sparta Praha) 
atd. Zde se mohli poměřit s kvalitními soupeři a 
hlavně ti starší viděli rozdíly.

Jarní část turnajů probíhala v podobném obrazu 
jako část podzimní. Starší pravidelně na prvních 
příčkách, mladší se turnaj od turnaje zlepšovali, 
což vedlo i ke krásnému výsledku na Zásada Cupu 
2015. zde se v konkurenci šestnácti týmů umístili 
na krásném devátém místě. Více o tomto turnaji 
na www.fotbalzasada.cz (foto a video).
Starší chlapci, kteří již od nového ročníku budou 
hrát krajský přebor mladších žáků, zakončili sérii 
podzimních a jarních turnajů celkovým vítěz-
stvím a byli nejúspěšnějším týmem okresu. Od-
měnou na posledním turnaji byl obrovský dort a 
pohár pro vítěze, který je možné vidět ve fotbalové 
hospůdce na hřišti.
Sezónu jsme tradičně ukončili na fotbalovém hřiš-
ti za účasti rodičů, babiček, dědečků a dalších lidí, 
kteří nám po celou sezónu pomáhali při fotbalo-
vých turnajích jak v domácím prostředí, tak i na 
jiných stadiónech a halách. Bez této pomoci si vů-
bec nedovedeme představit reálné fungování dětí 
ve sportovním oddíle. Za to patří všem ještě jedno 
obrovské DÍKY.
Závěrem bychom vám chtěli popřát krásné a klid-
né léto, dětem pohodové prázdniny. A vy, kdo 
máte zájem se zapojit do našeho kolektivu, jste 
srdečně vítáni. Kontaktovat nás můžete na email: 
pfi sma@seznam.cz

 Za mládežnický tým trenéři 
mládeže SK Zásada

Petr Fišer, Petr Supernát, Tomáš Trýb
Fotoarchiv trenéři mládeže SK Zásada: Zásada 

Cup 2015 

PŘÍPRAVKY ZÁSADA 2014/2015 |  WWW.FOTBALZASADA.CZ                                                                                                      

ZÁJEZD DO EDENU |  WWW.FOTBALZASADA.CZ                                                                                                      
SK Zásada,uspořádal dne 31.3.2015 zájezd na 
přátelské fotbalové utkání U21 ČR-Portugalsko 
do pražského Edenu. Jednalo o přípravné utkání 
našich lvíčat na blížící se domácí Euro do jedna-
dvaceti let.
Za velkého zájmu jsme vyrazili v počtu 35 dětí a 
20 dospělých autobusem do Prahy. Již po cestě tam 
panovala velice skvělá atmosféra a děti se učily od 

starších fanoušků ty správné (slušné) pokřiky. Po 
celou dobu přátelského utkání naši mladí fanoušci 
hnali jednadvacítku do ofenzívy a odměnou jim 
bylo vítězství jedna nula. Chlapci tak zažili krás-
nou fotbalovou atmosféru na moderním stadiónu 
SK Slávia Praha, kde naši přípravné utkání ode-
hráli,  a budou zde nastupovat i na letošním Euru 
v červnu.

Poděkování patří panu  Petru Havlovi z cestovní  
kanceláře  PANGEA za příznivou cenu a zapůjče-
ní autobusu. Dále předsedovi  fotbalového  klubu 
Miroslavu Princovi který,  zajistil zdarma vstupen-
ky pro  všechny účastníky zájezdu. Všechny fotky 
ze zájezdu naleznete na www.fotbalzasada.cz 

 Petr Fišer 
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Tradičními akcemi, které pořádá fotbalový klub 
každý rok, byl ve fotbalové hospůdce 21.3. turnaj 
v mariáši – II ročník memoriálu Josefa Růžičky. 
Pořadí na prvních dvou místech si hráči oproti 
loňsku prohodili – zvítězil Václav Lubas před Jo-
sefem Kotyzou, na třetím místě skončil Jan Somr 
z Držkova. Ve čtvrtek 30.4. proběhl lampiónový 

průvod s pálením čarodějnic na spodním fotba-
lovém hřišti. V sobotu 23.5. se konal již 7. ročník 
recesistické akce KSČ party s průvodem a ná-
slednou reprodukovanou hudbou s hity totality 
ve fotbalové hospůdce. A v neděli 31.5. se mohly 
všechny děti zúčastnit odpoledne plného her a 
soutěží. Na horním fotbalovém hřišti pro ně bylo 

připraveno 15 stanovišť, kde děti musely postupně 
plnit všechny dané úkoly. Po delší době dětskému 
dnu počasí přálo, a tak se děti se svými rodiči sešly 
v hojném počtu.

 Milan Kopal ml.
Fotoarchiv SK Zásada z akcí: Turnaj v mariáši, 

pálení čarodějnic, oslava MDD, KSČ party 

Až veleúspěšný závěr sezóny zachránil Zá-
sadu A jakožto tradičního účastníka v kraj-
ských soutěžích. Šňůra bodového zisku 13 
bodů z posledních pěti utkání vynesla Zá-
sadu mimo pásmo ohrožení sestupem, které 
jí hrozilo v podstatě celou sezónu. Nakonec 
skončila Zásada A na 9. místě I. B třídy ze 14 
účastníků. Podobně na tom bylo i B mužstvo, 
které se zachránilo ve II. třídě okresního pře-
boru těsně na 11. místě před hodkovickou 
rezervou. I přes nepochybně neúspěšnou se-
zónu z pohledu mužstev dospělých se výbor 

fotbalového klubu rozhodl i pro následující 
ročník 2015/2016 podržet mužstva ve stej-
ných soutěžích a hlavním cílem je posílení 
kádru, a tím i zlepšení výsledků. I když to 
nebude lehký úkol, jelikož se s tímto problé-
mem nepotýká v současné době pouze Zása-
da, ale i většina okolních klubů.

 Milan Kopal ml.
Fotoarchiv jarní části fotbalové sezóny

SK Zásada. Více fotografi í najdete na webu 
zásadského fotbalu.

REKONSTRUKCE HOSPŮDKY NA HŘIŠTI |  WWW.FOTBALZASADA.CZ
Před začátkem jarní fotbalové sezony se parta 
nadšenců v Zásadě pustila do rekonstrukce fot-
balové restaurace. Ta bude nyní nabízet místa pro 
50 hostů a spoustu dalších vylepšení. „V sobotu 4. 
dubna se dveře restaurace uzavřely a začala rekon-
strukce. Její nejvýznamnější částí bylo rozšíření 
prostor restaurace, kdy vznikla nová příčka, která 
tomu značně napomohla a díky tomuto můžeme 
nabídnout posezení pro více jak 50 lidí. Během 
rekonstrukce došlo také ke kompletní výměně 
elektrických rozvodů a revizi zateplení. V rámci 
zkvalitnění služeb hostům byla rozšířena i au-
diotechnika celé restaurace,“ prozradil Miroslav 
Princ. V rámci tohoto rozšíření byl pořízen i juke-
box, kde je k poslechu a zábavě na výběr z více jak 

3000 CD a jako bonus je zde i možnost karaoke. 
„Máme zde taky širokou škálu sportovního vyžití 
jako například mini kulečník či čamburínu. Re-
stauraci můžete navštívit každý pátek a sobotu od 
17 a v neděli od 14 hodin. Restaurace je nekuřácká 
a nabízí dětský koutek. Rád bych touto cestou také 
poděkoval odborným pracovníkům tak i dobro-
volníkům, kteří i ve svém volném čase našli chvíli 
a čas a pomohli nám,“ dodal Princ. V zásadském 
areálu najdete dětské hřiště, pingpongový stůl, 
hřiště na volejbal a mnoho dalších záležitostí pro 
sportovní aktivity.

 Milan Kopal ml.
Fotoarchiv SK Zásada: Rekonstrukce hospůdky 

TURNAJ V MARIÁŠI, ČARODĚJNICE, KSČ PARTY, DĚTSKÝ DEN | WWW.FOTBALZASADA.CZ

JARNÍ ČÁST FOTBALOVÉ SEZÓNY | WWW.FOTBALZASADA.CZ
Konečná tabulka I.B třídy

RK Tým Záp + 0 - Skóre Body PK (Prav)

1. Pěnčín 26 21 0 5 69:42 53 (24)

2. Rovensko 26 17 3 6 62:31 54 (15)

3. Držkov 26 16 3 7 75:51 51 (12)

4. Smržovka 26 12 5 9 48:41 41 (2)

5. Plavy 26 11 5 10 57:50 38 (-1)

6. Jeníšovice 26 10 5 11 62:53 35 (-4)

7. Rokytnice 26 9 7 10 43:52 34 (-5)

8. Mšeno B 26 10 3 13 70:67 33 (-6)

9. Zásada 26 9 5 12 41:64 32 (-7)

10. V. Hamry B 26 9 4 13 43:48 31 (-8)

11. Jilemnice 26 8 5 13 34:45 29 (-10)

12. H. Branná 26 8 3 15 50:56 27 (-12)

13. Ž. Brod B 26 8 3 15 62:92 27 (-12)

14. Rychnov 26 6 3 15 39:66 23 (-16)

Konečná tabulka II. třídy okresního přeboru

RK Tým Záp + 0 - Skóre Body PK (Prav)

1. Albrechtice 22 16 2 4 104:29 52 2 (17)

2. Maršovice 21 11 6 4 83:38 42 3 (9)

3. Lučany 22 12 4 6 69:44 41 1 (7)

4. Malá skála 22 12 2 8 77:71 38 (5)

5. Kokonín 22 11 2 9 62:64 37 2 (2)

6. Tanvald 21 11 1 9 41:38 35 1 (1)

7. Držkov B 22 10 2 10 65:59 33 1 (-1)

8. Jenišovice B 22 8 3 11 36:58 28 1 (-6)

9. Radčice 22 6 5 11 30:56 25 2 (-10)

10. Rádlo 22 7 2 13 53:76 24 1 (-10)

11. Zásada B 22 7 1 14 34:69 22 (-11)

12. Hodkovice B 22 4 2 16 38:90 16 2 (-19)
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HISTORIE VLASTNÍHO VODOVODU V ZÁSADĚ
Z kroniky městyse Zásada
Měření vydatnosti pramenů a jejich vytipování začalo již roku 1936. Do roku 
1939 se pouze měřila vydatnost pramenů, nicméně válka jakékoliv aktivity 
kolem vlastního vodovodu zastavila. Po válce bylo zažádáno na Zemském 
úřadu v Praze o možnost využít prameny pro centrální rozvod. Úředníci 
však s povolením dlouho otáleli, a tak se započalo bez povolení, a to v neděli 
7.12.1946, kdy vyrazilo 22 brigádníků k jímce č.1 a po krátkém projevu před-
sedy MNV Fr. Soldáta bylo poprvé kopnuto do země. Ten den bylo vykopá-
no cca.60 metrů. Tím byla započata největší akce občanů v historii městyse 
Zásada.

V dalších letech se s větší či menší intenzitou pokračovalo ve výkopových 
pracích, které byly nesmírně náročné díky kamenitému terénu. Vše probíhalo 
výhradně ručně. Až v lese nad Zásadou, kde se říkalo „Ve vohradě“, se muselo 
přistoupit k nasazení návrtů a odstřelu celistvé skály v délce asi 100 metrů. 
V roce 1954 bylo položeno 400 metrů kameninového potrubí (zalitého v as-
faltu) od pramenišť přibližně do míst dnešního vodojemu. Tím byla zhruba 
hotova první fáze – svedení vody z pramenišť. Prací se do této doby zúčastnilo 
170 občanů a odpracovali 2347 hodin (byli však i někteří spoluobčané do této 
doby bez účasti). Několik desítek hodin odpracovali i občané Loužnice s vi-
dinou, že by se někdy v budoucnu mohla voda dovést i do jejich obce. V roce 
1955 až 1959 se vykopal provizorní vodojem a byly položeny litinové trubky 
k prvním domům v obci. Od roku 1959 se pak začaly práce stupňovat i díky 
tomu, že občané viděli, že se voda blíží k obci, a práce tak má svůj smysl. Začal 
se tedy intenzivně budovat rozvod po obci a to také díky kvótám, které byly 
pro jednotlivé domácnosti nastaveny – což bylo 8 metrů výkopu do hloubky 
až 180 centimetrů na domácnost ročně. V roce 1960 až 1964 byly postupně po 
obci zbudovány jednotlivé okruhy litinovým vedením a vodovod byl v pod-
statě dokončen. Tolik výtah z historie podle kroniky.

O vodě v Zásadě
Jak je patrno z údajů z kroniky a podle osobních svědectví řady našich spolu-
občanů, byl zásadský vodovod zbudován jedinečným způsobem a jeho reali-
zace trvala desítky let. Podíleli se na ní naši občané, otcové a dědové. Zásadský 

vodovod má řadu technicky jedinečných řešení, jako jsou odvápňovací nádr-
že s automatickým provozem, automaticky regulovaná šoupata a podobně, 
kde vše funguje bez nutnosti napojení na elektřinu. Přívody od jednotlivých 
pramenišť byly rekonstruovány v roce 1995 (do té doby kamenina zalitá do 
asfaltu). Stáří hlavního litinového vedení je nyní cca. 50 let a je předpoklad, že 
nám ještě nějakou dobu bude sloužit. Kde však náš vodovod nejvíce stárne, 
jsou přípojky, které jsou v ocelových trubkách a jejich stav je za hranicí život-
nosti (viz foto).
Kromě vedení si čas svoji daň bere i na technologiích vodojemu, které vyža-
dují svou údržbu a postupnou rekonstrukci. Ta se naštěstí v nedávných letech 
částečně dařila díky úsilí pracovníků Zásadské vodárenské společnosti s.r.o. 
(dále jen ZVS). Nicméně se jednalo o udržení provozuschopného stavu, ni-
koliv o plánovanou rekonstrukci. To je bohužel stav, který nelze udržet dlou-
hodobě, jelikož by vážně hrozilo zhoršení kvality vody.
Aby měl náš městys „punc“ ekologického spotřebitele, který po použití vodu 

vrací přírodní cestou vyčištěnou zpět do oběhu, byla zbudována koncem mi-
nulého století pod Zásadou také kořenová čistička odpadních vod. Jedná se 
o dílo svým rozsahem výjimečné a patří mezi největší v ČR. Nicméně i ko-
řenová čistička má své součásti, které je nutno obnovovat a rekonstruovat. 
Například na vstupu je štěrbinová nádrž, která zachytává hrubé nečistoty. 
Tyto se musí vyvážet a ekologicky likvidovat. Tato nádrž se však zanáší i od-
pady, které v kanalizaci nemají co dělat (hygienické potřeby, dětské pleny) a 
zvyšují náklady na provoz. Další částí jsou fi ltrační pole, v kterých se voda 
čistí. Nečistoty ulpívají na kořenech mokřadních rostlin, které zde plní svoji 
biologickou funkci a spotřebovávají odpadní látky ke svému růstu. Díky práci 
rostlin, mechanické fi ltraci pískem a práci některých mikroorganizmů je na 
konci možno vracet do přírody čistou vodu. Navíc díky tomuto způsobu čiš-
tění máme místo nevzhledných betonových čistících nádrží s přepady, které 
jsou na klasických čističkách, vzhledná zelená pole, která zapadají do krajiny. 
Myslím, že můžeme být právem hrdí na takto soběstačné a jedinečné řešení, 
a kvalita naší vody, kterou nám lesní prameny poskytují, je oceňována řadou 
návštěvníků našeho městysu.

Náklady na provoz a ceny

Bohužel je nutno konstatovat, že vše něco stojí a voda se k nám nedostává 
úplně zadarmo, byť teče z kopce. Cena vodného a stočného je stejná od roku 
2011, i když náklady související s chodem vodárny i čističky se zvyšují. Sou-
časné příjmy pokrývají provoz ZVS a umožňují investovat do nutných oprav. 
Dosud tedy vše na první pohled běží. Nicméně je nutno konstatovat, že 
dlouhodobě nejsou generovány prostředky na tvorbu provozní rezervy ZVS, 
která by umožnila pravidelnou údržbu jak vodojemu, rozvodů, tak čističky 
odpadních vod. Bohužel právě u čističky dosáhla životnost svého maxima a 
je nutno obměnit sadbu jednotlivých polí a vyčistit podloží. V loňském roce 
se podařilo provést obnovu prvního (nejmenšího) pole s nákladem 758.000 
Kč. Další náklady (vyvážení štěrbinové nádrže) činí cca. 13.000,- na jedno 
vyvážení a je nutné jej za rok několikrát opakovat. V letošním roce je kromě 
obnovy dalšího pole čističky nutná oprava přepadu ve vodojemu s odhadova-
nou investicí 200.000,-. Další významné náklady ZVS související s provozem 
jsou pravidelné rozbory vody cca. 75.000,- ročně, daň z odběru vody z pří-
rodního zdroje v rozmezí 115 – 125.000,- ročně a samozřejmě další náklady 
provozní a mzdové. V dalších letech nás čekají další investice, jako je čištění 
dalších polí čističky, rekonstrukce odvápňovacích nádrží vodojemu a jejich 
plovákové regulace, zmonitorování vodovodního vedení v obci a řada dal-
šího. Na tyto investice však za současných cen vodného a stočného nejsme 
schopni dosáhnout.
Jelikož je zastupitelstvo obce orgánem zodpovědným za chod Zásadské vodá-
renské společnosti s.r.o., byli jsme nuceni na základě výše uvedených skuteč-
ností zrekapitulovat provozní náklady, dopočítat nutné investice a hodnoty 
rezerv a dospěli jsme k závěru, že je nutno zvýšit ceny vodného na 31,05 Kč a 
stočného na 20,70 Kč, zvýhodněné stočné 18,40 Kč (ceny s DPH). Toto zvý-
šení by mělo zajistit stabilitu chodu Zásadské vodárenské společnosti a pro 
nás všechny jistotu, že pijeme kvalitní vodu a vracíme ji do přírody v původní 
kvalitě. I přes toto zvýšení bude cena naší vody v porovnání s jinými regiony 
stále velmi dostupnou viz tabulka. 

Porovnání nákladů na vodné a stočné jiných poskytovatelů

(ceny včetně 15% DPH)                                       Vodné Stočné Celkem

Severočeská vodárenská společnost a.s.        49,20 Kč 46,83 Kč 96,03 Kč

Moravská vodárenská a.s. (levnější regiony) 38,81 Kč  43,47 Kč 82,28 Kč

Moravská vodárenská a.s. (dražší regiony)   51,16 Kč 42,52 Kč 93,68 Kč

Pražské vodovody a kanalizace a.s.        44,71 Kč 32,94 Kč 77,65 Kč

Zásadská vodárenská společnost s.r.o.    31,05 Kč 20,70 Kč 51,75 Kč

 Petr Růžička, předseda fi nančního výboru 
Fotoarchiv Petra Růžičky: Fotografi e místního vodojemu. Dosluhující 

ocelové přípojky podléhající korozi. Kalová čistička odpadních vod.
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VÝSTAVA O ŠKOLSTVÍ
V pátek  a v sobotu 
22.5.2015  a 23.5.2015 pro-
běhla v zasedací místnosti 
obecního úřadu  naší obce 
za podpory ÚM Zásada 
vernisáž kronikářky Lenky 
Němcové - tentokrát zamě-
řená na školství v naší obci. 
Návštěvníci zavzpomínali 
na staré časy hrátek v ma-
teřské škole či na období 
školních lavic.  Mnoho lidí 
zaujaly fotografi e, na kte-
rých se nejen poznali, ale i 
nad kterými se leckdy pus-
tili do vyprávění . K nahléd-
nutí byly i školní kroniky, 
staré učebnice, krasopisem 
psané sešity či mnohé dal-
ší zajímavé archiválie při-
pomínající školní období. 
Mimo termín bylo možné 
expozici zhlédnout i po celý 
následující pracovní týden 
v úředních hodinách ÚM Zásada.
Jak se  Vám výstava líbila? Měli byste zájem o 
další? Aby mohla proběhnout, prosíme o mož-
nost převedení  Vašich „skrytých pokladů“ – tj. 
fotografi í, článků apod. do elektronické podoby. 
Prosíme Vás o veškeré zajímavosti týkající se his-
torie naší obce – novinové články, fotografi e či jiné 
archiválie (např. stará vysvědčení, sešity z období 

první republiky, školní fotografi e, fotografi e dnes 
již nežijících obyvatel naší obce, fotografi e z obdo-
bí války i jejího konce /např. pancéřovou zábranu/,  
mapy katastru obce,  obrázky či záznamy dnes již 
zanikých obchodů či živností.  Dále i obrázky a 
fotografi e chaloupek, hospodářských usedlostí či 
stavení, jejichž  dávná podoba upadla v zapomně-
ní. Objekty které navzdory své historii odolávají  

či naopak chátrající stavení, 
jež nahlodal zub času a jejich 
osud je bez zásahu lidské ruky 
již zpečetěn.  Dále dokumenty 
různých spolků a sdružení pů-
sobících v naší obci, i kroniky 
rodů žijících  zde v Zásadě.) 
Předem moc všem děkujeme 
za ochotu podílet se na dopl-
nění historického obrazu naší 
Zásady, který by bylo vhodné 
zachovat pro další generace 
Zásaďáků.
Dokumenty můžete donést 
na obecní úřad, kde budou 
převedeny do elektronické 
podoby a obratem vráceny. 
Případně dokument zapůjčit 
(poté uvedeme do elektro-
nické podoby) a v pořádku 
vrátíme zpět. Elektronicky 
můžete kopie dokumentů 
poslat na emailovou adresu 
redakce obecního zpravodaje:

zasadskyzpravodaj@seznam.cz

 S poděkováním Vendula Balatková
Foto: Školní fotografi e ze školního roku 1948-

49. Třídní učitel II. třídy obecné školy v Zásadě 
Ladislav Matoušek se svými žáky. 

Zdroj: IV. díl školní kroniky školy obecné v 
Zásadě (1940-53). 

HISTORIE: POČÁTKY ŠKOLSTVÍ V ZÁSADĚ

PODĚKOVÁNÍ
MGR. JIŘÍMU KOZLOVSKÉMU 

DĚKUJI ZA KOREKTURU
(NEJEN TOHOTO ROZSÁHLÉHO 

ZPRAVODAJE). 
VENDULA BALATKOVÁ

Povinná školní docházka
Již v průběhu 11. století byly církví zřizovány první 
školy, kterým šlo výhradně o podporu církevního 
systému a výchovu budoucích kněží, ale nikoliv o 
obecné vzdělání obyvatelstva.  Velikou a vzácnou 
výjimkou byl například opat augustinianského 
kláštera v Zahani Ignác Felbiger (1744-1788), kte-
rý se podílel na zásadní reformě pruského školství. 
V době svého působení v Zahani zavedl ve výuce 
hromadné vyučování a sepsal nařízení o povin-
nostech učitelů. 
Povinnou tehdy šestiletou školní docházku (tj. 
zákonnou povinnost dětí od šesti do dvanácti let 
navštěvovat školu) zavedla roku 1774 v Čechách 
školskou reformou panovnice Marie Terezie 
(1717-1780).  Státní zájem o vzdělání veškerého 
obyvatelstva (a vybudování sítě veřejných škol) 
byl poprvé v historii formulován školním řádem 
ze dne 6.12.1774.  Všeobecný řád vyzýval rodiče k 
posílání dětí do školy k hromadné výuce, před níž 
se vyučovalo pouze individuálně (učitel se věnoval 
pouze jednotlivci, učil ho, kladl mu otázky, dával 
určité úkoly, které poté kontroloval). Všeobecné 
vzdělání mělo zajistit lepší vývoj státu. Teprve až 
po roce 1918 se povinná školní docházka prodlou-
žila ze šesti na devítiletou.

Výuka v chalupách
Koncem 18. století Zásada vlastní školu neměla a 
učilo pouze v chalupách. Jedním z míst, kde probí-
hala výuka, byla  podle dochovaných pamětí cha-

lupa Šimona Šourka (roku 
1760). Šimon Šourek bakalář 
zemřel roku 1772 v Zásadě ve 
svém domě č.p. 70 (nacházel 
se blízko staré školy na cestě 
k silnici do středu obce, přes 
obecní cestu zhruba napro-
ti domu Bořivoje Pavlaty a 
mnohým bude spíše znám 
svým přízviskem U Kalců). 
Usedlost Šimona Šourka byla 
zbourána roku 1989. Posled-
ním obyvatelem č.p. 70  byl 
Miloslav (Mílek) Havel, s je-
hož jménem je spojen jeden 
z pozemků, na kterém byla 
postavena koncem 70. let 
20.století budova mateřské školy. 
V chalupě, kde se vyučovalo, učitel často i byd-
lel. Vyučování probíhalo za provozu domácnosti. 
Často při vyučování kantor předl na kolovratu, 
aby si přivydělal. Za pronajmutí světnice ke škol-
ním účelům platila obec majiteli domu kolem 30 
zlatých, což nebylo mnoho. Majitelé domů větši-
nou nejevili o pronajímání svých domů pro školní 
účely zájem. 
Roku 1783  v pamětech syřišťovského rodáka ma-
jora Ignáce Bernta byla zmíněna existence jakési 
školy v Zásadě. „Protože měl můj otec mnohé 
styky se sousedními Čechy, musel jsem docházeti 
zmíněného roku do české školy v Zásadě.“ 

A kde se v té době vyučovalo kromě chalupy
U Kalců /č.p.70/, když škola neměla vlastní
budovu? Výuka žáků probíhala po soukro-
mých  objektech (například U Petříčků /č.p. 2/,
U Šimečků /č.p. 38/, v chalupě U Martinů /č.p. 66 
případně 67 – dvě chalupy měly toto přízvisko/,
u Janů /č.p. 1/).  Pokračování příště

 Vendula Balatková
Zdroj: Wikipedie, Učitelské noviny, Metodický 

portál, Letopisy obce Zásady, Školní kronika 
školy zásadské z let 1810-1904

Soukromý archiv: U Kalců – chalupa Šimona 
Šourka využívaná ke školním účelům v době, 

kdy ještě nestála první školní budova (pod kaplí 
sv.Prokopa) v Zásadě 

NOVÁ SLUŽBA PRO SENIORY: ASISTENT SOCIÁLNÍ PÉČE
Ráda poskytnu osobní asistenci zdravotně znevýhodněným seniorům. Nabízím pomoc při zvládání běžných úkonů péče o vlast-
ní osobu, při osobní hygieně, při zajištění stravy, při zajištění chodu domácnosti (úklid, nákup), dohled nad klientem, doprovod 
(k lékaři, na úřad atd.), dle dohody. Služba se poskytuje na základě písemné smlouvy mezi asistentem a uživatelem pomoci. Pod-
mínkou je přiznaný příspěvek na péči (pokud není, zařídím).   Kontakt: Eva Ducháčková, tel: 601 201 704
Pro práci asistenta splňuji všechny podmínky jako je: dobrý zdravotní stav, absolvovaný kurz pro pracovníky v sociálních služ-
bách dle zákona č.108/2006 Sb., čistý trestní rejstřík.                                                                                                                    Eva Ducháčková
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ZASTUPITELSTVO INFORMUJE | WWW.ZASADA.CZ                                                          
Co se děje v obci 
Vážení občané,
stavební akce, které u nás v Zásadě letos probíhají 
a ještě budou probíhat, asi není třeba představovat, 
jelikož si jich vzhledem k jejich rozsahu každý z 
nás všiml. První dokončenou akcí je realizace vět-
ve A6 kanalizace „v dráze“. Přes určité peripetie 
při realizaci, které jsem zmiňoval v předchozím 
vydání, se nakonec podařilo vše úspěšně dokončit 
a především konečná vrstva jak asfaltové, tak dláž-
děné části vypadá asi tak, jak jsme chtěli a předsta-
vovali si. Nepříjemnou věcí bylo i to, že realizace 
akce byla přerušena zimou, a tak jsme se snažili 
udělat vše pro to, aby to co nejméně ovlivnilo život 
v dané lokalitě.  Tímto děkujeme občanům bydlí-
cím v této lokalitě za trpělivost a ohleduplnost a 
doufáme, že nyní ocení především novou fungují-
cí kanalizaci pro jejich nemovitosti. 
Druhou již dokončenou akcí je zateplení vnějšího 
pláště zahrnující výměnu starých oken na budo-
vě ÚM Zásada. Dokončením této akce máme na 
delší dobu vyřešený velmi dobrý stav pláště u další 
z budov v majetku městyse. I při této akci byly ob-
jeveny věci, které bylo třeba řešit operativně, ale 
doufáme, že jsme je i díky doporučením odborní-
ků vyřešili tak, aby nám budova vydržela co mož-
ná nejdéle v dobrém stavu. 
Největší probíhající akcí, která svojí stavbou nej-
více ovlivní pohyb a život v Zásadě je realizace 
nového povrchu hlavních komunikací. K této akci 
bych rád uvedl, že veškeré tyto komunikace včetně 
přilehlých chodníků jsou v majetku Libereckého 
kraje a tudíž je městys pouze „účastníkem“ stavby 
nikoliv zadavatelem. Tudíž můžeme i na základě 
vašich připomínek dávat podněty ke stavbě a řeše-
ní jednotlivých detailů, například v rámci kontrol-
ních dnů, ale nemůžeme zásadně ovlivnit podobu 
a průběh stavby, jelikož se řídí schváleným pro-
jektem a dotací z fondů EU. S tím souvisí i často 
diskutovaná výměna žulových obrub chodníků 
za betonové. Jistě jsem při pohledu na jejich od-
straňování nebyl v Zásadě jediný, komu to přišlo 
líto. Skutečnost je ovšem taková a pro mnohé i 
těžko pochopitelná, že prostě nejsou v našem ma-
jetku a tudíž se s tím již v této fázi bohužel nedá 

nic dělat. Dalo se asi 
před delším časem při 
projektových přípra-
vách tuto připomínku 
zanést, ale v žádném 
případě bych nikoho 
nevinil za to, že to ne-
udělal, jelikož já osob-
ně jsem si to uvědomil 
až ve chvíli, kdy jsme 
byli před tuto výměnu 
postaveni jako před 
hotový fakt. Pozitivní 
informací může být 
pro nás fakt, že nám 
po dohodě s LK zů-
stane větší část těchto 
obrub v našem majet-
ku a můžeme je do bu-
doucna využít jinde v 
rámci obce. Rekonstrukce komunikace je opravdu 
rozsáhlá, tudíž se v jejím rámci opravují i vpusti 
dešťové kanalizace, mostky a obě velké opěrné zdi 
v obci, které budou znovu vyskládány z původní-
ho materiálu. Finální vrstvy nových komunikací 
budou realizovány až na úplný závěr akce.  Termín 
dokončení akce nových povrchů komunikací je 
stanoven na 30.8.2015. 
Městys je však zadavatelem posledním větší pro-
bíhající akce a tou je realizace větve B kanalizace 
od křižovatky na Velké Hamry II po konec obce 
u sokolovny. Jak jsme Vás již informovali, pro tuto 
akci jsme se rozhodli, myslím zcela racionálně tak, 
aby se stihla realizovat před dokončením nových 
povrchů a abychom si  pár let novou komunikaci 
neničili. Zároveň je celá akce připravena v takové 
formě, abychom na ni mohli žádat dotaci z dotač-
ního fondu, který je na ni vhodný a je právě nyní 
vypsán. 
Akce realizace větve B kanalizace byla v projek-
tové dokumentaci původně navržena pouze jako 
částečná uzavírka této části komunikace i cest ve-
dlejších na ni navazujících. Při jednání s realizáto-
rem a projektantem stavby před započetím stavby 
byla na podnět realizátora tato uzávěrka změněna 
na celkovou. Realizátor bude postupovat po cca 50 

metrových úsecích, které budou vždy neprůjezd-
né. Záměr je ovšem takový, aby byl možný příjezd 
k domům v daném úseku buď směrem od Velkých 
Hamrů II (s využitím cesty „v dráze“) nebo od 
obce. Toto platí pouze pro osobní automobily, pro 
nákladní automobily a autobusy bude celý úsek 
stavby uzavřen po celou dobu a objízdné trasy Zá-
sady budou stanoveny přes okolní obce. Vzhledem 
k náročnosti stavby ale nejsme přesně schopni do-
dat harmonogram a popis přesné uzavírky daného 
úseku. Proto Vás velmi prosíme o komunikaci a 
součinnost s realizátorem a sledování stavby. Do-
končení akce je stanoveno na 15.8.2015. Pro ty z 
Vás, kteří využíváte linku autobusu č. 530852 Ta-
nvald - Velké Hamry - Zbytky - Zásada – Držkov, 
naleznete její výlukový, upravený jízdní řád na 
webových stránkách Zásady či na vývěsce ÚM. 
Každopádně v případě přání a jakýchkoliv dota-
zů jsme Vám k dispozici na ÚM Zásada. Závěrem 
Vás prosíme o trpělivost a věříme, že po dokonče-
ní obou staveb oceníte jejich význam. 

 Ing. Milan Kopal
Fotoarchiv ÚM Zásada: Místní komunikace - 
frézování  značně zničeného povrchu silnice.
Finišující práce „v dráze“. Nový plášť budovy 

ÚM Zásada.  Kanalizace.   

ROZLOUČENÍ S DĚTMI
Z MATEŘSKÉ ŠKOLY
Slavnostní rozloučení s nejstaršími dětmi z MŠ 
Zásada, které od září 2015 nastoupí povinnou 
školní docházku, proběhlo v budově zásadské 
mateřinky 24.6.2015 za účasti starostky městyse 
Zásada Andrey Princové. Budoucím prvňáčkům 
přejeme hodně úspěchů a spokojenosti ve škole. 
Ať se jim tam moc líbí.  

Foto: Vendula Balatková
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SPOLEČENSKÁ 
KRONIKA

Narození občánci
Tereza Machulová

Tadeáš Pleštil
Štěpán Pleštil

Narozeným miminkům přejeme hodně štěstí, 
zdraví, lásky, pohody, spokojenosti a mnoho 

pokroků v životě.

Jubilující spoluobčané
Jiřina Hodboďová 88

Jaroslav Hušek 86
Miloslava Zurčinová 85

Emma Hýblerová 90
Anna Vetlá 86

Liduška Havlová 84
Eva Kotyzová 82

Hana Vedralová 80
Vlastimila Radkovičová 88

Karel Postula 85
Iva Krupková 81

Všem jubilujícím spoluobčanům srdečně 
gratulujeme a přejeme především hodně 

štěstí, zdraví, pohody, spokojenosti a elánu 
do dalších let.

Poslední rozloučení
Oluše Drašarová
Anna Šourková
Vladimír Šlenc
Jaroslav Trdla 

Zdeněk Svárovský

Zarmouceným pozůstalým upřímnou 
soustrast.

Nepřejete si, aby bylo Vaše jméno či jméno 
Vašeho blízkého zveřejněno ve společenské 

kronice? 
Kontaktujte ÚM Zásada

telefonicky na čísle  483 385 188
nebo emailem: sekretariat@zasada.cz, 
starostka@zasada.cz, případně redakci 

zpravodaje zasadskyzpravodaj@seznam.cz
Děkujeme.

KULTURNÍ VÝBOR INFORMUJE
Vážení občané,
o zásadské pouti již byl:o v minulosti namluveno a 
napsáno dosti. Přesto bych Vás ráda jménem kultur-
ního výboru informovala o přípravách a o tom, jak a 
proč byl program rozmístěn. 
Centrum tradičních slavností bude tak jako obvykle 
na zásadské Kapelní louce. Těšit se můžete na oblíbe-
né vystoupení Tondy Ulmana, dechovou hudbu, ob-
čerstvení, tradiční atrakce a stánky. Navíc jsme velmi 
potěšeni, že v kapli vystoupí zásadský rodák Martin 
Matoušek. Proběhne také ukázka tradičních řemesel 
a taneční vystoupení  Zásadských koček. Celé poje-
tí poutě v okolí kaple sv. Prokopa bychom rádi měli 
jako oslavu tradiční poutě. Zároveň jsme chtěli pou-
ťové atrakce obohatit o větší a atraktivní, které ocení 
především mladší z nás. Z důvodu prostoru a pře-
devším bezpečnosti jsme tyto těžké a velké atrakce 
umístili na rovnou plochu mimo centrum obce, a to 
na spodní zásadské hřiště. Další novinkou programu 

je vystoupení úspěšné a velmi oblíbené revivalové ka-
pely Roxette v areálu fotbalového hřiště. Koncert této 
kapely vyžaduje dané rozměry pódia a dostatečné 
technické zázemí pro aparaturu. 
V minulosti tradiční pouťové zábavy v sokolovně byly 
taktéž mimo centrum a byly vyhlášené a populární. 
Proto bychom byli rádi, kdybyste nevnímali doplnění 
programu mimo kapelní louku jako negativní změ-
ny, ale obohacení programu, který není vzhledem 
k technickým možnostem možné umístit do okolí 
kaple. Oba víkendové dny odpoledne bude navíc z 
okolních obcí a po Zásadě zdarma jezdit historický 
autobus, který umožní lepší přesuny po rozestavěné 
komunikaci jak nám zásadským, tak návštěvníkům 
z okolních obcí. Těšme se na oslavy, přejme si pěkné 
počasí a užijme si zásadskou pouť.

 Helena Háková,
předsedkyně kulturního výboru

Zpráva z knihovny 
V průběhu letních prázdnin bude knihovna 

otevřena pouze v termínech v pátek  3.7.2015 
a 7.8.2015 (17:00 – 19:00 hodin). Zbytek 

prázdnin bude knihovna zavřena. 
Pozor změna! Od 1.9.2015 bude knihovna 

otevřena každé úterý od 17:30 – 19:30 hodin. 
(Knihovna se po prázdninách poprvé otevře 

v úterý 1.9.2015.)

Hezké prázdniny přeje
Pavlína Kozlovská 

Zásadská pouť 
10.-12.7.2015

Pátek 10.7.2015
Kapelní louka: večer Tonda 

Ulman 

Sobota 11.7.2015  
 Kapelní louka a kaple:
odpoledne mše v kapli

sv. Prokopa,
koncert M.Matouška, 
Z.Nové s doprovodem 

p.Laua v kapli
sv. Prokopa,

večer živá hudba 

Na fotbalovém hřišti: 
dopoledne turnaj minižáků, 
  odpoledne utkání starých 
gard FK Jablonec a Slovan 

Liberec, večer koncert 
Roxette Revival 

Neděle 12.7.2015
Kapelní louka: odpoledne 

vystoupení Zásadských 
koček, ukázka řemesel, 

Broďanka 

Fotbalové hřiště: odpole-
dne  vystoupení skupiny 

historického šermu Mordýři 
- šermířská pohádka nejen 

pro děti 

Historické svozové autobusy 
po okruhu Držkov – 

Loužnice – Zásada – Huť v 
sobotu a neděli odpoledne. 

Více na www.zasada.cz 
a v letáčcích

Pouť ve Zbytkách  
16.8.2015

Zas Ten Rock 2015
Sobota 22. srpna 2015 od 15 hodin

Těšit se můžete na:

KOMUNÁL - Chlumec n/C |  TĚLA - Liberec

SABRAGE - Pardubice | DIVOKEJ BILL revival band - Náchod

WANASTOWI VJECY Revival  - Bílina

METALLICA revival band DAMAGE Inc - Prostějov

HUSH - Jablonec n/N | TĚSNĚ VEDLE - Železný Brod

ESTHETICS - Jablonec n/N | JOHN SILVER – Smržovka

Více na http://zastenrock.webnode.cz/

Ordinace lékařů v období prázdnin
MUDr. Jana Hniličková –  27.7. - 12.8.2015 dovolená
Zástupy:   MUDr. Michalíková  27.7. – 12.8.2015 Výšina – Tanvald tel. 483 395 229 
 MUDr. Michalík  27.7.-.31.7.2015 10.8.-.12.8.2015 Tanvald – Krkonošská, tel. 483 395 193 
 MUDr. Dyonisiová  3.8. – 7.8.2015 Dětské středisko Desná, tel. 483 383 263 
 MUDr. Slámová 10.8.-.12.8.2015 Železný Brod, tel. 483 390 769 

MUDr. Jiří Hruška – 3. - 14.8.2015 dovolená
Zástup:  MUDr. Lejsková Pěnčín, tel. 483 397 026  

MUDr. Dagmar Nowá – 13. - 17.7.2015 a 31.7.   - 14.8.2015 dovolená
Zástup – bude vyvěšeno na dveřích ordinace 

ROZLOUČENÍ S ŽÁKY MZŠ ZÁSADA

Ve čtvrtek 25.6.2015 proběhlo rozloučení s devátou a osmou třídou v 
základní škole v Zásadě. Pro nedostatek  žáků budou osmáci poslední 
ročník povinné školní docházky absolvovat na jiné škole. Všem přejeme 
hodně štěstí  a úspěchů (nejen) v následujícím školním roce. 

Foto: Vendula Balatková


